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L'an mil neuf cent guatre-vingt-seize (1896}, le dix-
geptidme (17%) jour du mois d'avril,

A COMPARU:

BRIAN MULRONEY, &gé de 57 ans, domicillié au 4%, Forden 5

Crescent, Westmount,

LEQUEL, affirme molennellement ce gui suit :

INTERROGE PAR Me CLAUDE-ARMAND SHEPDARD, ia

pouy le Procureur Général du Canada et Ximbeyly Prost :

1 2- Monsieur Mulroney, est-ce gue vous préférez gue ije
vous interroge en francals ou en anglails ?

R- Les deux (2).

2 o= Bon, alors, si vous permettez, je valis vous intexro- | ¥

ger #n anglais, mais vous pouvez répondre dans la

langue de wvotre choix.

W,

Mr. Mulroney, I will be guestioning you on the
amended declaration and the exhibite that you filed,
and to facilitate reference and gain time, I've pre- | 20

pared a volume which c¢ontains... oh...

Me JACQUES JEANSONNE,
pour lie demandeur:

We have 1t...
25
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BRIAN MULRONEY
AVANT DEFENSE
INTERROGATOIRE
Me CLAUDE - ARMAND SHEPPRARD:
Oh, you have?
Me JACQUES JEANSONNE:
We have onea.
Me CLDAUDE-ARMAND SHEPPARD: s
Fine. B8o...
Me JACQUEE JEANSONNE
No problem,
Me GERALD TREMBLAY,
pour le demandeur: 1
Je vais wvérifier sil... OUn wva wvérifier mi...
Ca va.
Me CLAUDE-BARMAND SHEPPARD:

We have the game chapter and wverssa.

Me GERALD TREMBLAY: 15

Pardon?

=y

Me CLAUDE-ARMAND SHEPPARD;

Same chapter and verse.

Me GERALD TREMBLAY:

N e

I hope. 28
Me CLAUDE-ARMAND SHEPPARD:
3 Q- you filed as Exhibit P-1, subseguent to the...
brought up to date with your declaration, a
curriculum vitae, which 1z first iditem among the

exhibita. I direct your attention to the third ] 25
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BRIAN MULRONEY

AVANT DEFENSE

INTERROGATOIRE
page, where you list directorships and other
invelvements in business or public affairs. ¥You
indicate that you joined the board of Barrick Gold
Corporation on November eighﬁ {B}, nineteen nineety-
three (19931});: 18 that eorrect?
Yas.
And you’re still a member of that board?
That’'s right.
Ara you a member of any committees of the board of
Barrick Gold Cprporation?
I donft believe g0, no.
Haeve you been agked gince November ninetesn ninety-
five {1398} to withdraw, to resign from the boargd of
Barrick Gold Corporation?
No. When the documsnt... when I waeg apprised of the
document that was sent to Switzeriand, when I first
learned of 4it, and the horrendous calomaies and
falsehoods 1t contained, knowing of the enocrmous
damage it could do to my family and myself, I Iimme-
diately communicated with the chadrman, the chief
exegutive officer of Rarrick Corporsation and others,
and offsred to resgign.

I did that with other important companies, and

I did it with my law firm, becauspe T did not want to

subject them to the smear campaign that had been

v 8 -

1w

HE

20

25
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BRIAN MULRONEY
AVANT DEFENSE
INTERROGATOIRE

initiated by such a false and odious document that

had been transmitted to Switzerland.

7 Q- But if I can get back to my guestion...
A- But that wasg vyour guestion.
B Q- No. Wers you asked to resign from the board of 5

Barrick Gold Corporation?

A- No, I volunteered to resign.
9 Q- And it... your offer was nob accepied?
A It was declined.
i G- For the record, and without going into unnecessary | W

detail, what 18 Barrick Gold Corporation?

B- Barrick CGold Corporation ies an international mining
company, that specializes in the development of gold
properties around the world. It 4ism a Canadian
company, a succesgs Btory founded by Mr. Peter Monk, ¥
which in over a decade has grown to ke the third
largest gold mining company in the world, and the
most prosperous gold mining company in the world.

It has assets in Canada and the United States,
throughout Latin America, Asia, Africa, and we are | 20
seeking to develop some prospects in China.

11 Q- You list as the sescond board on which vou sit Archer

Daniels Midland Company, which yvou joined October

twenty-£first (21lst), nineteen ninety-three {(1993).

Are you still a member of that board? 25
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_ BRIAN MULRONEY
' AVANT DEFENSE
) IWNTERROBATOIRE
' A~ ¥z, I am.
I 12 Q- Were you asked to resign from that boardy
A~ No, I volunteered to resgign for it, for the sgame

reagons; that I didn't want te wvisit upon =sayone

with whom I was assoclated, the approprium... the 5

opprobrium being infliicted on me by the false state-
ments being communicated to a foreign government by
the Government of {anada,

13 Q- And your offer was declined?

A My offer was declined. 1o
14 Q- Are you a membsr of any committees...

A~ Yem, I am.
15 G- .». 0f the board... which commikttees?

h- I am... they are... the committees are presently

being restructured at Archer Daniels Midland, but I | 1§
have been chalripg the special committee of tChe
board of directors to deal with difficulties that
the company has encountered in the United States.

I was eleected chairman of the special commit-
tee, and in the restructuring of the company, among | I8
other respongibilivies, T siek on the nominating com-

mittee and am chairman of the corporate governance

committee,
16 Q- Do I take it that you have not been asked to regign
from any of these committees? 25
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BRIAN MULRONEY
AVANT DEFENSE

INTERROGATOIRE
A- Ne, I've volunteered to regign.
17 N Yes, hut agailn, your offer was not accepted?
A~ No. They saild, "We know thabt... we know you to be

a completely honest man and we are as astonished and
dismayed as you are by thege false accusations being 5
convaeyed by the Government of Canadat,

i8 Q- Ckay. You're telling us that they basically told
you they didn't believe these accusations and had

£ull trust in you?

A~ They... they simply told me what T teld you, 10

19 Q- What 4is Archer Danlels Midland Company, without
geling into too much detail?

A It is a company in the agribugsiness sector which
deals with agriculrural products arcund the world,
in the area of... from basic agriculture to milling | 1§
t& malea. It has anpual sales in the neighbourhood
of fifteen billion dollars ($15,000,000,000.00) =
vear and it is present around the world, and it's

generally conceded to be a significant presence in

the agribusiness. 20
20 Q- It's & U.8. corporation?
A- This one is a U.8. corporation, ves,

21 Q- The third directorship you list in P-1 is the
Horsham Corporation, which you ijoined on Novamber

eighth (Bth}, nineteepn ninety-three (1993). Are you| 25
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gtill member ofF the board?

A~ Yes, 1 am.

Q- And do I take it... the answer would be the same
about your offered resgigrnation and its refusal?

A- That is right, 5

Q- Are you a member of any committees of the board of
Horsham Corporatlon?

A~ They are presently restructuring committees, and
becauss of the difficulties that thisg case has in-
flicted upon ﬁe, I have asked not to be consgidered | 17
at... for the moment in any... any further work for |
the company.

o= GQkay. Well, tell me what committess you belonged to
before the restructuring was initiated?

A~ I was a new member of the board, as you Can see. 15

- Yeah.

A And they were... the resgtructuring was planned, I
think for December of this year... of last year, and
the event occurred in November, and so whatever the
company would have invited me to do I was unable to | 20
do.

Q- But do I take it that before =November nineteen
ninety-five {1995}, you wexre not & member of any
commitctea?

A- That is right. 25
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BRIAN MULRONEY
AVANT DEFENSE

INTERROGATOIRE
29 Q- Okay. You were being considered for...
A- I had been asked if I would have the time to devote

to further committee work. I was having difficulty.
finding further &ime, and that’s the way it wasg
left, given the fact of what transpired. ¥
248 O~ But do I take it that the Horsham Corporation ex-
prepsged the same tonfidence... continued confidence
in you that the Barrick €Gold Corperation, Archer
Daniels Midland expressed?

& - Yes, they did. o
29 Q- Again, i1in a brief fashion, what does Horsham
Cgrpmration do?

Horsham Corporation is a... essentially a holding
corperation. Among its agsets 1is & large chunk of
Barrigck gmBtock. it owns Clark ©04i1, which 1is =& | ¥¥
Fartune 500 oll company in the United States. It
has...

It owns Trizec and has developed that into a
large real estate... a larger real esgtate company.
It hasa real estate heoldings in Burope, in Germany | 28
and there are some ancillary matters, but that’'s the
Fundamental vopation of the company.
ic Q- Is it a public company?

A Yeg,

31 Q- Can you give us an idea of its sizer? 5
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"BERIAN MULRONEY
AVANT DEFENSE
INTERROGATOIRE

A~ Well, it would daspend on the... they were the

most... it’s... it'm a company in the billion
with... with... din the billions of dollars, as
they... as are the opthers.
33 G- It‘s a U.8. corporation? 5
A~ It'es a Canadian corporation. Although, in both the
caaes of Horsham and,.. and Barrick, the majority of
the shareholders... I suppose because of the attrac-

tiveness of the stock and the preduct, the majority
of the shareholders are Anerican or foreign, but the | 19
control is vested in Canada.

A3 Q- You list, as number 4 in your directorships,

Fetrofina, 8.4A., which yvou joined on May sixteenth

{16th), nineteen ninety-four ({(19%4). Are you still
a member of the board of Petrofina? "
h- Yeg, 1 am.
34 g~ ro I take it that you offered to resign in the same

circumstances and they rvefused your offex?
A- Yag, 1 did.
35 Q- Petrofina is not a Canadian company? 20
A- WNo, it's a company headguartered in Brussels. It's

an international corporation  headguartered iIn

Brugsels.
36 Q- And are you a member of any committees of Petrofina? |
A~ No, I am the most recent member of the board, the | 25
Fv/oe - 14 -

AUDICTRANSCRIPT, nivision da Feme Vilgire & Assouits Libe

“¥5 of 15 ' ] - AGCOD0ST

Public Qisclosure Set GOt

AGCOBNSY AGCDDDS?_UJ;E’



BRIAN MULRONEY
AVANT DEFENSE

INTERROGATOIRE
most. .. L sguppose the most Junior member of ths
bpard, and I am not a member of... of a committee

beyond those to whick members are npormally ap-
pointed, principally because the... all of the
meetings are held in Brusssls or London and they 5
reguirse a great deal of travel,

I am not ag accessible ap Che other members of

the... of the board, most of whom live in Europe.
37 g- There's a subpstantial Canadian inceres=st in
Petrofina? 10

- There is a Canadian interxest in Petrofina.

34 g~ Which is?

&- Which is through a series of EBurcpean companies in
which Canadiang have interests.

39 Q- Iz it basically Power Corporation? 4

A~ They have gome of the interest.

&0 G- And do I take it that the Petrofina board has ax-
presged the same continued confidence in you as the
other three (3) boards we discussed earliex?

B~ Well, they expregeged thelr horror at what had... had| 29

transpired. They could not believe that anything

l1ike this could have taken place in Canada. Having
expresged theilr horror at what had taken place, they
also conveyed to me thelr confidence in my integri-

ty. They asked me to remain, 25
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BRIAN MULRONEY

AVANT DEFENSE

INTERROGATOIRE
Okay. You list, then, as fifth item, Freedom Forum,
which you joined December ninth (9th}, nineteen
ninety-three {(1%9%3}. What is Freedom Forum?
The Freedom Forum is the successor to the Gannett
Foundation, and the @annett Foundation was esta-
blished many years age with a contribution of
Gannett stock by Mr. Gannett, the foander of the
Gannett company, to provide a foundation that would
benefit the freedom of the press around the world
and first amendment rights in the United States,
8¢ I take it that it doss not have commercial acti-
vitcies, it‘s a public body?
What happened, which was slightly before my time, is
that the @Qannett Company, which ig, as I understand
i, the largest owner of medla properties im the
United States today, wanted to repurchase its stock
that it had given to the Gannett Foundation over the
vears... to guard against any hostile takeovers, ox
what have vou,

And so they offered a certain amount of money
to repurchase the Gannett stock, plus the name, the
Gannett Foundation. S50, what was then the Gannett
Foundation, a few years ago, shortly before I joined
the... as a trustes, was transformed Iinto the

Freadom Forum and the sale of the proceeds of

- 16 -
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BRIAN MULRONEY

AVANT DEFENSE

INTERROGATOIRE
Gannett’s stock delivered to the Foundation some
elght hundred and wsixty million dollars U.8.
(5860,000,000.00 US) in the Foundation.

And, as you know, under American law, the
trustees of a foundatlion with assets that are now 5
soon approximating a billion dollars
{31,004,000,000.00}, are obliged to disbursgse a per-

centage of that per year, in order to retain theilr

charital status. 80, the trustess have the Jjob
of... ©of doing that, which we do arcund the worid. i
43 Q- Are you a member of any committees of the Freedom
Farum?
A- Yee, I am,
44 - Which committess?
A- They have a system of rotating committees. You are, 15

for example, for a whlle a2 member of the executive

committee, and so on. And in the last year, I was

a membery of the executive committee, I have now bheen
rotated off and will be back on in the future.

They have also a system of,... which would bs | 20
the equivalent of committees, where, for example,
the media studies... media relations studies centre
at Columbia University is funded by the Freesdom
Forum, It used to be a committee of the board; it

ig now a gseparate corporate entity and I am on that | 2§

I BV/c0 - 17 -
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BRIAN MULRONEY
' AVANT DEFENSE
INTERROGATOIRE
board.

The f£irgt amendment inetituted, vanderbillt
University, in HNashwville, Tennessee, used to be =
committee; it 1is now a separate corporate institute
and so on. It's a different way of operating. 5

O Do I take it that you have not been asked to resign
from any of these committees and you s8till have the
full trust of everyone there?

A~ Yes, epsentially I called Mr. Newharth, who was the
chairman of the foundation, when this matter broke, | W
and conveyed to him what I've told you in regard to
others. And his response was the game,

Q- Do you beleng to any cother boards of directors be-
gider these five (5), and besides what you've listed
in items Roman numerals II and III of the C.V.? s

A Yeg, I do.

Q- Cann you tell me which ones?

A- There is one to which I was appointed or elected
ar... pr approached at the time that wae beyond the
purview of the subpoena, but it is a company in | 20
Venezuela called Pro-Agro.

Q- Which 4is in what line of business?

B~ Is in the agrigultural, agribusiness line.

0= It's a Vengrsuela company?

B- It 18 a Venesuelan company. 25
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BRIAN MULRONEY
AVANT DEFENSE
INTERROGATOIRE
B0 | Q- And it is a public company?

E- Yes, it is.

E1 Q- Any Canadian interest in it of any significance?
A- No.
53 Q- When 441id you... 5

A- I should tell you in regard to that, that I was in-
gstrumental.,., instrumental, I was one of the people
who had been approached as a lawyer to assist the
company in its restructuring, and ws managed to do
that over Lhe last summer. 1w

And together with interests that we brought to-
gether in Ohama, Nebraska, we managed to, through
Ogllvy Renault and other groups, we managesd to put
together a planr that wag deemed to be heneficial for
the long bterm survival of this... of thils company. 15

And one of the... as a regult, bhoth partners,
both piincipal shareholderg asked two (2) people
from the outside if we would agree to serve ag di-

rectors of the company during the restructuring

pericd, and I agreed to do that, 20
53 Q- Okay. ©Can you give ug an idea of the size of that
corporation?
A~ Its sales would be in the neighbourheood of ... T was

in Caracas for the first meeting of the board in

January, its sales would he in the neighbourhood of | 25
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“BRIAN MULRONEY
AVANT DEFENSE
INTERROGATOIRE

five (8) or six hundred million U.8. {(600,000,000).

Q- Now, what’'s the date on which you joined, insofar as
you recall?

A- Oh, it was a verbal reguest, and I think it was in
the last... last summer. ¥

.QE Do I take 1t that you submitted your resignation to
them and it was turned down iike the others?

A- I indeed spoke to the principal shareholder, and he
d4id the same thing.

- Who is the prinecipal shareholder? 12

A- An investor by the name of Eugenio Mendoza.

Q- Do you belong to any committees of that corporation?

A- Ho.

- NMow, I also understand that not so long ago in the
lasgt few weeks, you were appointed to the Advisory | 1§
Council of the China International Trust and
Investment Corporation; is that correct?

A- No, that's not oorreck. I was appointed... sgome
time ago... I was appointed, as I look at the
racord, & VYear ago. I was approached and on May | 20
£ifth ({(5th), I attended my first meeting of the
board in Beijing, a few weseks ago...

Q- Okay.

A- ... & month or sc ago.

g So... the appeintment toock plave roughly & year &aygo, 25
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BRIAN MULRONEY
AVANT DEFENSE

INTERRCOGATOIRE
May f£ifth (5th)...
8 Approximately, yes.
61 o~ «+» Nineteen ninety-five (1995)7 Aparxt f£rom the

Venezuelan additlion to your boards, are there any
other boards that you belong Lo, apart £from the ones ¥
listed in items 2 and 37 |
A- I'm Borry? The guastion 1ig... what was... the

guestion was?

62 Q- The gquestion is that in... apart from the gix (6}
boards you've just discussed.,. 17
A~ Yes.
&3 Q- «++ plus the China International Council and apartc

from the boards listed in items Roman numeral II and
I7IY of your C.V., are there any other hoards you're
a member of? : 5
B- Wall, I am a member of six (&) interpational boards,
and then five {5) international advisory boards, and
then I have been a member of twelve (12} different

public policy sducational and charitable. ..

64 Q- The ones listed in your C,V.7 e
A- The ones listed there, ves.

65 Q- Well, let us look at the advisory boards. ..
A- Yesn.
66 Q- «.. Eive {8} advisory boards. You became chalrman

aof the Barrick Gold International Advisery Board on | 28

f2it I el - 21 -
AUDIOTRANSCRIPT, pivision de Plame Vislre & Assoctés Lids

Pubke Diactosure Set 001 2ol 1B¥ AGCO00ST

AGCO0057 ﬁGCUBUS?_Dz?



BRIAN MULRCNEY
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September thirteenth {(L3th), ninsteen ninety-four
{15%9%4). BAre you still a member of that...

B~ Yee, I am.

67 O~ ... advisory board?
A-  And I'm still chairman. 5
&8 Q- Fine. We know you’re a member of the board of di-
rectors of Barrick Gold Corporation. What 18 the

advigory board ag compared to the board of direc-
tors?

A- The international Advisory Board was created as = | #0
decigion of the ghareholders of the corporation,
given the extracrdinary growth and international
reach of the company, to provide the shareholders,
the directors and officers with international gui-
dance in terms of the political and geostrategic | 5
considerations that guide corporations in making
major international investments.

and so I wasg asked to put together, on behalf
of the corporation, an advisory beard that would
help do that. 20

S - So you put it together?

A" YEQ; I didu
74 Q- Who are the members of that board?
rresident George Bush is the senlor advisor to the

board; Senator Howard Baker, the former majority | 2§

- e .
"
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leader of the United States Senate, is a member;
Vernon Jordan, the chairman of President Clinton’s
trangicion team is & member...

The Carlato Pohl, the former governor... I’an-
c¢ien gouverneur du Bundegbank en Allemagne, the
former governor of the Bundesbank in Germany; Peater
Monk, chairman of Barrick; Bob Smith, the president
of Barrick; Paul Desmarais, the chaidrman and chief
executive officer of Power Corporation...

And Johnny Kolusic, the head of the Lusic Group
in Santiago, Chili, and a leading invesgtment banker
from Buenos Ailres. 1 believe that's the group.
How, when the evente cccourred, in November of agine-
tean ninety-five {1995}, did vyou offer to resign
Erom the Advisory Board of Barrick Golé
Internatlional?

Yeg, I d4did.

To whom did you addresgs your offex?

To the principal shareholder, Mr. Monk.

Right. I take it it was refused in the same clrcum-
Btances as you indicated earlier?

That’'s right.

Would you say that you never lost the full confi-
dence of Mr. Peter Monk and of your fellow advisory

board members?

AUDIOTRANSCRIFT, divislen de Pirre Viishs & Ascocids Lide

o

5

¥

25

2Fof 168%

23

AGLOO0ST

AGCOO05T 08

23



75
FE
77
i
Fuble Disciozsure Sat 001

AGC000&7

BRIAN MULRONEY
AVANT DEFENSE
INTERROGATOIRE
A~ Well, that's a good guestion, you know, because you
never know, When you'’re accused of something like
this in the middle of the night by people unknown to
you, with accugations that have never been verified,
I felt guite frankly -- and that somebody is judge, 5
jury and executiloner and declares you guilty without
even speaking with you -- to me, gquite frankly, it
regked of fasciam.
This is what used to take place in the middle
0f the night and... 1
Q- Mr. Mulroney...
B P
Q- ... that’s not my guestion,
A- co. I... I'm trying to answer your guestion.
e I'm not asking about vour feellngs, 15
A- Yaah.
Q- I'm asking you about the confidence that your fellow
board members have or do nokb have 1in you.
A- I canftk.,, I can aonly tell you that when they ex-
pregsed their confidence in me, I... which they did, | 20
I alsc know that they felt overwhelmed as well by
what wasg going... they... in Canada. Bome ©f them
said, "We can’t believe this happened in Canada.
Thig is fascigm.
This is not supposed to take place in Canada. | 25
FV /oo ~ 24 - _
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These thingé happen in the middle of the night®.
And all ¥ can do i convey to you my feelings asg a
human being when this happened and when I £felt,
guite £frankly, morally obligated, as soon =8 I
could, to take the phone and to call these pecple 5
and to gay
"Look, I can‘t tell yvou what I‘ve been accussd
of, they won’'t give me the documentation. I can’t

tell you who the agcuser iy, the accuger 1is anony-

mous., I can’t tell you what the,,. what the crime| 1
is because the Canadian Goverpment won‘t talk to me,

I can't give you any details beyond the fapt
that in the middile of the night, unbeknownst to me
and nc ong gver speaking toe me, you have read or
will read In newspapers that I have been called a| ¥
criminal by an agent of the Government of Canada...

And because of that, I feel henour bound to
tell you two (2) things: ‘This fig a grotesgue lie,
there is no foundation for it whatsoever, but I also
feel honour bound to tell you that you have my| M
regsignation,

I dom’t want to sully the geod 'name of your
company ©r of your beoard with a preseance that has
begen attacked by the Government of (Canada in a way

that In my Jjudgment -~ and I'm sure you‘ll talk| 2§
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about it later -- wviglates evexyﬁhing that Canadian
stood for.'Y
Mr. Mulroney, we’lil have ample opportunity to..,
I'm sure we will.
... to deal with these matters later on in this dis-
covery.
i... ®Mr., Bheppard, i1f I can, I hope so, becauses I
want you to explain to me, some day, and I... where
this monstrous series of falsehoods came from, who
conveyed thess falsehoods to the CGovernment of
Canada, under what cover of anonymity and secracy.

And I know, given the respect you have for the

profagsion, and given the respect that you have for
individual zrights, you’'re going to encourage your
glient to be forthcooming and tell us as guickly as
posgible who did this.
At the present time, unfortunately I'm not providing

answersg, I'm putting guestions.

I understand,.

And will continue to do so.

I understand.

But while we're on the subject of the reactlons that
your fellow board members, brusteesm, advisers had,
would it be fair to say that, from your analysis and

your perception, they both digbelleved the accusa-
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tions that you indicated, and confirmed to you that
they hadn’t lost their trust in you, the individual,
Brian Mulroney?
I think, to be perfectly accurate, that their...
generally speaking, what vou say i1s true. But I
think their first reaction wag horror that this kind
of thing could happen in Canada. They never aggo-
clated this Rind of... of... ¢f... of proceading
with... with... with Canada. They just never did.
But once they overcame their horror, they exprzased
thelr confidence in you?
Immediately.
Right .
Saying, howewver, that, vou know, one... one of the
great areas of gsadness is that... that the reason
they weare concerned about Canada, is that 1f it
could happen here, it could happen to anyone of us,
anyone of you, me, and 8o on.

and that was the concern of many ordinary

fanadilian citizens, mest of whom we’'re talking about
now. And I want to tell you, Mr. Sheppard, only if
you've been through 1t, as I hava, will you realize
how grave the wviclabtilon iz and how seriocus, how...
how much we claim to our rights, and the defense of

our rights, and ouxr honour, and our reputation.

1

¥
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I was given a good name by my father; wmy father
wag an electriclan on the North shore of the St-
Lawrence River, and he gave me a good name, and that
good name has been besmirched by agente of the
Government of Canada and I want to c¢lear my name. 5
And I have confidence that the courts will do
that, in spite of the smirks and the smugness of
colleagues on the other gide.
86 Q- You indicated in your €.V, that you’re a member of

the Internaticnal Advigory Board of the Chemical | 10

B That's right.

a7 Q- What is that board?

A I'm soxry?

88 Q- What is that board? What does it do? 5

B~ Tt providez advice to the Chemical banks, similar to
that that I've described for Barrvick Corporation...

B2 Q- And. ..

A- ... on an international basis.

90 Q- You’re gtlll a membexr of it? 2

A~ Yes, I am.

81 Q- Again, without need to go into the detalls each

time, I take it that you ocffered your resignation at

the time, and it was turned down?

. Yes. 25

I Bank of New York.
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a2 - With the sgame expressionsg of...
A~ Same reasons.
93 Q- .., feelings and ronfidence in you? Can yvou tell us

something about the size of the Chemical Bank? What
is ige ]
A-  The Chemical Bank has just merged with the Chase
Manhattan, making it, I helieve, the one of if not
the largest bank in the United States. The Advisory

Board provides internaticnal advice to that bank.

G4 Q- Can vou give ug an idea of who gits on that Advisory | W
Board?
A- Cyrus Vance, the former secretary of State... of the

United States; Michael Blumenthal, former secretary

of the Treasury of the United Statesg; and on the...

Claudic Gonzales, wuh,.. there ig... there would be | 15
about... I would say about twelve (12} members,
Peter Bentley lg on that board. The merged

beard will bring in Henry Kissingexr and others like
that.

95 Q- Okay. Thirdly, you have been a member since Qcutober | 20
twenty-fourth (24th), nineteen ninety-£four {199%4) of
the International Advisory Council af Powey

Corporation of Canada., You're still a member?

B Yeg.
96 Q- You offered to resign and your yesignation was| 2§
Voo - 29 - 7 - 7
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refused?
A- M him,
97 Q- Are you a member of any committee, other than the

Advisory Council of Power Corporation? That is Mr.
Deamarais’s company you discussed earlier? 5
That’'s right.

ag - Who elge gits on this International Advieory Council

of Power Corporation?

A- I haven't attended a meetinyg yet, because Lhe mest-
ing was... 1
9% Q- Since October twenty-fourth (24th), ninasteen ninety-

Eour {19954} 7
A- Bacause the meeting was cancelled. They meet onnce

a year and the meeting was cancelled. But I do know

M A BN DS IR BN IS Iy S T e
I

that people like Guegtavn Clceneros and,,.. other... s
Edouard Balladuyr, I think, and others like that are
on the board.

I'm not sure of the members in... inasmuch as

I haven't yvet attended a meeting, but I think that’'s

i, Jim Slessinger, the former Treasury Becretary | M
of the United States... Energy secretary, and so on.
160 Q- Is there a meeting acheduled in the near future?
A The meatings take place, ag I understand it, the

maetings take place in the autumn of each year.

And... and the... the meetings were cancelled by Mr. | 2§
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Desmarais.

101 Q- wWe disgcussed the four {4) advisory boards, the
Interpational China International Trust, so we won't
belabour that, And then, £ifthly, you say that
since August of last year you are a member of the 5
Bombardier Aerospace Group, North America, of
Bombardier Ing,?

A- Yas.

i0z Q- First of all, what fg the Pombardier Asrospace
Group? 1w

A- It’s an international advisory board that provides
assistance to Bombardisy, particularly in regard to
possible sales of its new global ekxpress, and as-
sista,.. provides vounsel to this company on people
who might be interegted in purchasing ox viewing| #§
this, and helps in the strategy of the company te be
successful.

103 - M'hm, (Can you tell us wheo sits on that board?

A- Yea. There is Alan Sheppard, Admiral Alan Sheppard,
the American astronaut: there’s the honourable Ed | 20
Lomley, former Minister of Industry in, I believe,
Mr. Trudeaun’'s government; there’s Laurent Beaudoin,

Bob Brown, the president and myself.

i04 Q- Again, I suppose you offered to resign, and in the
gsame circumstances your resignation was refused? 25
PV/oe -3 - )
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M* hn,
Do you have any other invoelvements with Bombardier?
No. My law firm has represented Bombardier for a
long time. Cgilvy Renault has... and one of my
partners sits on the board of Bombardier, Pilerre
Legrang, But I have, 1f vou're asking me per-
gonally, if bevond this I have an involvement, no.
You then list under the heading *Public policy, edu-
cation and charitable involvement"...
M'hm.
s s twelve (12) items. A number of these, I pre-
sume, are in the past?
Yesg.
Which ones are still effective?
I... the..., the,.. I'm a trustee of the Bush presi-
dential library, that’s active. Membre du consgeill
consultatif dAes Hautes Etudes Commerciales de
1'université de Montréal, c’est actirfr. Membre du
conseil d'administration de l*Institut de
cardiclogle de Montréal,..

Member of the Institute for International

Studiles at Stanford University. And member of the

Centre for Strategic and International Studies in

at Columbla University. I would say those are all
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active, but the rest were in the past.

AGCOO0ET

inpg Q- Did you pffer to resgign from these six (6)}7?
A- 1 don't know,

110 Q- When?

A- I don’t think so. ‘These are voluntary matters. I 5
apoke, of course, with president Bush and... but
I... I don't believe that in these cases that I com-
municated specificaliy with him, no. I may have
spoken with them, but I don't believe I... in the
case of the others, Mr. Sheppard, I communicated| &
with them formally.

111 {Q- But I take it that you have not been asked by any of
thege gix (6! to regign or to withdraw or to cease
beling active?

A~ No, 15
ilz Q- I'm pugrled by one thing in your C.V,., amnong others.
Under "Profeseional memberships®, you list the
Canadian Bar Association and I wonder why you don't
mention the Quebec Bary Associatilon.
Me GERALD TREMBLAY: 20
Because jit’'s part of his description in the
gstyle 0of cause.
A~ I...
Me CLAUDE-ARMAKD SHEPPARD:
113 Q- You're a member of the... 25
PV/ce _ - 33 - o
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' A~ . I'm,..
l 1ia [ Q- . guebec Bar?
| A~ . I'm as... I share your puzzlement.
‘ 118 - Who prepared your C.V., incidentally?
A~ It was prepared by my senior assistant, madame 5
‘ Francine Colin, and it would have come back to me
' for werification, So I suppose I'm ultilmately
' respongible for not putting in the Quebec Bar
' Association.
116 | Q- Are you a member of any committee of the Canadian | 10
l’ Bar Assoccation?
] A- No.
iyt Q- Are vou & membey of any committes of the Quebec Bar
. hssociationy
A~ No. I'm a brand new member of the Bar Asscciatlion. | 1§
' I’'m just getting started again, or I was trying to.
118 Q- I'm sure you'll succesd in the practice of law, Mr.
' Mulroney.
i Me GERALD TREMBLAY:
. It's a good start. 2 I
I A- It's a good start.
Me CLAUDE-ARMAND SHEPPARD:
i 118 |[@- Would you be kind enough, through counsel, to
' produce as Undertaking BM-1, within... I would
gsuggest fifteen (15} days, & liet of the fellow, 2§
l EV/co - 34 -
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members of the various boards that we have been
discussing?

F You mean members of all of the boards of directors
Ehat we‘ve been talking about?

120 £~ Yes. ¥

A- 1'd be happy to.

121 Q- Thank you, A1l these offersg bto resigno that we've
discussing and all the refusmals, ware they oral or
in writing?

B~ I called... my recollection is that I e¢alled psople | ¥
as quickly as I could, I... when it happened,; as
you know, simply by way of explanation, I d4id not
have an Engligh or a French copy of what was said.
What I recelived wasg deeply disturbing to me and my
wife and my children and my family. 15

And upeon... my immediate reaction was, as Itve
told you, one of deep sorrow and sadness that this
had happened or could happen to anybody.

But that sald, I recognizge that I have... apart
from the difficultiss that I would have to go | #¥
through -- and this has been an extracrdirparily dif- )

ficulr time for my family and myself -- but apart 3

Erom that, I had an obligation, I felt, to cammé—

nicate ag guickly as I could with those people who

had been kind enough to want to asgsoclate with me. 25

PV/ca B N - 35 -
AUDIGTRANSCRIPT, Division da Plare Yisles & Aszocids Lido

- I AT AGCO0057
39

Fublie DHeclsure Set 001

AGCOO0STY AGCDDDE?_D}ES,



" BRIAN MULRONEY
AVANT DEFENSE
INTERROGATOIRE

And my recollegtion i2 I called them up. I re-
member calling Yves Fortier, the chalrman of Ogilwy
Renault, I remember calling Al Newharth, the chair-
man of the Freedom Forum, on & Sunday morning. I
remember calling Paul Deamarals. I remember calling 5
Peter Monk.

I had been invited to give the commencement ad-
drese at a university convocation and take an hono-
ravy degree in Miami, in December. And I called and
I asgked them if they wanted me to decline and stand | 7
down £rom this, because I didn't want toc tarnigh
them in any way with the... the difficulties inhe-
rent in my defending my reputation against theme
allegations that I believe to be poigcnous and, ag
I say, really fraught with fascian. 5

And T did not want to involve thkem in thie

fight and I offered... I called them and offered Lo
step aslde, and they... the answers were the @nes‘x
gave you.

izz Q- My guestion, Mr. Mulroney, was whether any of these | 20

offers to resign or refusgals to accept your regigna-
tion were in writing?

B~ IT... I said that T believed that I had made all of
them by phone.

123 O~ Okay. And all the refusals were elther by phone | 2§
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pr... or orally, and nobt in writing?
A- That is right, and everyone of these individuale

would happily come here, if you so reguested, Mr.

Sheppard, and testify confirming exactly what I've

jusgt sald. 5

G- Now, you also indicated that vou offered to resign
from your law firm?

A- Yes, I did.

Q- And I think you just mentioned that you telephoned
the chairman of your firm... iz

A- Yes.

Q- .+, Yves Fortier?

A~ Yes.

Q- And do you remember when that was?

A- It happened..., I would have to go back and look. 15
This thing occurred on the second (2nd) of Novembar,
I was apprised of it -- we will talk about that, I'm
sure, later on -- within days, when the encormity of
this thing sunk in.

I etarted at Ogililvy Renault over thirty (38) | 2
years ago, af a young lawyer, and I know the out-
standing reputation ¢f that firm. I can gpaak very
freely of it, because I have little teo do with
building that... a great firm and itcs greai reputs-
tion for integrity and honesty. 25
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And I know that all a lawyer has ia his reputa-
tion. It's all you‘ve got in life, When that is
sullied or smeared, then everybody suffers.

And betaume I had been asked to join the firm
ags a psenior partner when I resigned as Prime §
Minister, I did not want, even by ricochet, to have
thedr, 1f I may say, quite impressive international
reputation that they’'wve built up over a hundred and
twenty (120) yeara tarnished by these false accusa-
tions. 18

And so I gpoke to Yves, who is also an old
friend, and I told him what I... what I thought
this... this thing was about. I told him that I...
I thought that the fight would be a long and a d4dif-
ficult opne, and that I feit, in the cilrcumstances, 15
that he and his partners should consider the appro-
priateness of accepting my resignation.

And he said, *I can tell you, as chalrman, thac
the response will be abgolutely no', and I saild,
*No, I want you to take it. I want you, Yves... fe! N

.~

veux absclument gue tu en parles A RBaymond Crevier

puis aux membres du comité exdécutif, et o’est ef-
fectivement ce gu’il a fait.
Et 11 m‘a rappeléd gquelgues heures ocu uns jour-

née aprésg, pour me dire gue la réaction &tait una- | 2§
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nime, "Defend yourself and we're going to defend...
we’ll be there with vou all the way".

But I was afraid, guite frankly, for reasons
that I think you'll ¢guite understand, that becausae
a lawyer's principal asset is hie... his only asset §
really is hils reputation and his skill, that any un-
dermining of that is unhelpful to his partners, And

I did not want to drag them into this.

128 Q- Who are the members of the executive committee thatb
he conpultsd? 18
A~ I don’t... I don't know.
129 Q- Do you know who the members are of the executive

committes?

A- That too changed at Christmas, but the members would
have been Yves, Raymond Crevier guil est le président | 1§
et chef de la direction du bureau, Yves Brunet, John
¢! Connar, Plerre Legrand, Tom Golespi. Je pense gue
c'aest... ¢ga se limite & ¢a, ou & peu prés.

130 | Q- What Mafzre Fortier conveyed Lo you was that they

ware unanimous and refusing your offered resigna- | 2

tion, and in expressing their confidence in you?

A~ Yesg.
131 Q- In an a¢tual fackt, you're still a member of that
Eirm?
A~ Yeg, I am. 25
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132 |Q- Are you a member of any committeer in that firm?

A- No, I'm not, of my own... that's of my own volition.

133 Q- You describe yvourself in French as associé principal
in... I think your C.V. as senlor partner, of Oglilvy
Renault. What are you exactly? What is your posi- 5
tion in that £irm?

A- Un des associés principaux.

134 |Q- But ip this a gualitative description, or is it a...
is it a special category?

A- It's a special categoxry but it's not a very exciu~ io
sive one. There are a number of... of senior part-
ners or aggociés principaux in the firm,

135 Q- Um.

A- Iv’sg not..,. it's neot a small group.

138 Q- It... is it a description of the relative importance|
a partner occupieg in the firm?

A- It’s descriptive to the extent that it distingulshes
one &8 a senior partnery from a junior partner.

137 1Q- Bgain, without going into dstails, roughly how many
senlor partneys are there? 20

A- You'd have to ask Mr, Fortier. I haven't been back
long enough to really... to really know. I*1l take
2 guess for you if vou’'d liks, it's enly...

Me GERALD TREMBLAY:

138 |¢- Don't. 25
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BRIAN MULRONEY
' AVANT DEFENSE
INTERROGATOIRE
l A~ <., itfs only...
_ 139 Q- Je penge gqu’'ad ce stade-¢i, 13, on devrait sfeb-
' jeoter...
' R- Je le sais vraiment pas.
) 140 Q- On est allés assez loin, maitre Sheppard, dans &
I le fonctionnament interne d’'COgilvy Renault. Je

pense gue vous avez, pour leg fins de l/interroga-
toire au préalable et de... et de 1’'allégation au
paragraphe 2, vous avez assez de détails pour gu’on
puisse changer de sujet. "
Me CLAUDE-ARMAND SHEPPARD:

I regret, I'm not going to accept Malitre
Tremblay’'s invitation to switch subjects.
Me GERALD TREMBLAY:

You should, 15

CLAUDE - ARMAND SHEPPARD:
141 j0- When did you becoms partner of Ogilvy Renault?
A~ Some time in the..,
Me GERALD TREMBLAY:
Récemment, 137 20

Me CLAUDE-ARMAND BSHEFPPARD:

=z
m

Yeah.
142 |g- When vou... rejoined your firm?
- I rejoined the f£firm dum... I was to rejoin the
firm... I left office on the twenty-fifch (25th) of | 2§
PV /oo w 41 «
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BRIAN MULRONEY

AVANT DEFENSE

INTERROGATOIRE
June, nineteen ninety-three (15893}, and I was to
rejoin Ogilvy Renault after Labour Day.

Contrary to the view that I have considasrable
wealth, T don’t and I asked 4if I could begin working
on the third {(3rd) of August, nineteen ninety-thres
{185%3). And I did, I began work immediately on the
third {3rd) of Bugust, nineteen ninety-three (1993),
a month or six (6) weeks in advance of my antici-
pated date of return.

I remained an employee of the firm until, I be-
lieve, the second (2nd) or third {3rd) of January,
when their fiscal year began. At that point in
time, I became a senior partnsr of the f£irm. I had
indlcated when I returned that my preference would
be to simply be an employee of the firm.

They asked to... to reconsider, and if I would
accept to be a principle... an associé principal ou
un eenlor partner, et au mois de janvier, jfai 4it
oul.

And that, I think, is... I think it would ke
the third ({3rd) of January, nineteen ninety-four
{1994}, when I became a sSenior partner at Ogilvy
Renault,

{addressing Me Tremblay)

Can I pontinus?y

- 492 .
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BRIAN MULRONEY
l AVANT DEFENSE
INTERROGATOIRE
' Me GERALD TREMBLAY:
I oui, oui.
Me CLAUDE-ARMAND SHEFPPARD:
l. 144 | Q- Iz your position as a senior partner at Ogilvy
Renault governed by a written agrecment? ¥
I A~ Yes.
l Me GERALD TREMBLAY:
‘ Ld, je m'objecte. J’en fgia une objection for-
. melle. Il n’est pas guestion d'antrer dans les dé-
tails de la structure d’'un bureaun g§'avocat, Ogilvy |
l Renault. Ce n’est pas pertinent au dossier, et il
i n'y a pas d'allégation qui vous permette de fouiller
dans les entrailleg 4’'0gilvy Renault.
l Me CLAUDE-ARMAND SHEPPARD: _
Bon, 15
' Me GERALD TREMBLAY:
.“ Il est temps gQue Jje vous vrappelle, Malitre
Shepppard, les gene ici doivent &galement le sgavoir,
l gque les objections doivent &tre notéem, et le juge
a fixd la date du trenrte {(30) pour gu’'on les plaide | 20
. sl vous insistez sur vos guestions.
Me CLAUDE- ARMAND SHEPPARD:
. I generally insist none of my guestions, but
l I'm getting an answer to them, Maitre Tremblay. I
note the obhjection, 25
' PV/cc ~ - 43 - L )
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l AVANT DEFENSE
INTBRROGATOIRE
' 145 Q- And... and I'll put the next gquestion Lo you, Mr.
Mulroney, don't rush to answer before you’ve heard
I what Maltre Tremblay has...
l Would vou £file asg... or undertake to file
' through your counsel within fifteen (15) dave, a=s 5
I Undertaking BM-2, a copy of the agreament or
document, or writings which govern your partnership
' with Ogilvy Renault?
. Me GERALD TREMBLAY:
Cbjection. Un préalable n’est pas un exercice | W7
l de voyeurigme.
) Me CLAUDE-ARMAND SHEFPARD:
l Well, Malftre Tremblay, if you consider that
l aaking someone whe claimse to be a partner of the
‘ agreement, besides of which he's a partner 18 | Ff§
' voyeurism, we’ll have an interesting discuseion.
, Me GERALD TREMBLAY:
. Before the judge.
Me CLAUDE-ARMAND SHEPPARD:
l 146 |Q- Mr. Muilroney, which social sporting or leigure olubs | 20
l did you belong to¢ on November first (1st}, ninetsen
ninaty-five (1335}°7
l Me GERALD TREMBLAY:
0% est-ce gque co‘est allégué, ¢a, malitre
. Sheppard 2 25
l PV/co - 44 -
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BRIAN MULRONEY

AVANT DEFENSE

INTERROGATOIRE
Me CLAUDE-ARMAND SHEPPARD:

The Plaintiff claims serious damage to his re-

putation., I can verify to what extent that reputa-
tion has been damaged. He alleges a number of mem-
berships; I ¢an verify whether it’s & complete §
alliegation, whether he belongs to... ag we’‘ve al-
ready established, there was one (1) sport to which
he belonged that was not alleged.

Me GERALD TREMELAY:

Alors, maitre Sheppeard, honnétement, 1&, je |
pense gue vous esg8ayez2... Jje deis m'objecter, Il
n'y a aucune espéce d'allégation. Vous avez insisté
pour avoir un interrogatoire au préalable. Avant

défensae, le code est clair, l'interrcgatoire au

préalable avant défense, vous &tes limité aux allé- | 1§
gations de la déclaration, et...

Je ne vois par comment, en $&tirant tant que
vous voulez l'élastique, les activités sportives de
malitre Mulroney peuvent faire partie d'une ou
l’autre des allégations gui sont 1&. 2

Me CLAUDE-ARMAND SHEPPARD:
Oh...
Me GERALD TREMBLAY:
Alors, mafitre Sheppard, je pense gu’il est...

gqu'il doit étre important, & un moment ou liautre, | 2§

PV/oc - 45 -
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BRIAN MULRONEY
AVANT DEFENSE
INTERROGATOIRE
14, que vour arriviez au noeud du prebléme. Je
pense gque les gquestiong de ce genre-14 ne font gquié-
tirer le... le débat; elles sont inutiles et ne sont
pas relie&s 4 la déclaration, et je m'obijecte.
Me CLAUDE-ARMAND SHEPPARD: ¥
147 Q- Mr., Mulropney, in order for the judge to have gues-
tions te deal with when Maftre Tremblay will have
the pleasure of arguing his objection, I will put a
geries of quesstions to you, which you are free not
to answer until the Jjudge will have ruled on the | #
objection.

I would l1ike to know which clubs, associations,
cireles you belonged to, or your family belonged to
on November first {ist), ninetean ninecy-five
{1995) . ]

I would like te know whether you have besn

asked to resign, or to leave any of them, or your
family has been asked to resign, or whether you have
actually withdrawn from any of these, or your
family. 20
But we'll wailt for the judgers decision.
Me GERALD TREMBLAY:
Well, T will... I will formulate my objection,
because the guestion is even broader than the origi-

nal one, 25
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BRIAN MULRONEY
AVANT DEFENSE
INTERROGATOIRE

I object on the bapig that it is not relevant,
it’s not linked to any of the allegations. It’'s not
part of a discovery before gdefense, it canneot be
part of a digeovery before defense. And also you
had the memberships of members of the family which ]}
are nob a party to the proceeding.

Bo they... they have & right to thelr private
lives, and I objec: to that guestion, and we’'ll
argue before the judge.

Ma CLAUDE-ARMAND SHEPPARD: e
148 Q- Well, I'1l curb my curiosity until that date, Mr.
Mulroney.
Me GERALD TREMBLAY:
L court cage is not an sxsroeise of curiogity.
Me CLAUDE- ARMAND SHEPPARD: 15

But it obviously seems to be an exercise in

S8rmons.
A Neo, it’'s an exercise in justice. Seesking justice.
At least that'® what 1t was, and that’'s what I hope
it will be. 20
148 Q- Certainly 1t will be.
Have you had any social engagement or social
events in which you would participate... cancelled
on you, or your invitation to such events withdrawn

@ince November £irst (ist}, nineteen ninety-five | 2§
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{1885} 7

Me GERALD TREMBLAY:

Same objection. It’s not part of the allega-
tions,

Me CLAUDE-ARMAND SHEPPARD:

Q- I put to you, Mr. Mulroney, that you have not had a
s8ingle invitation cancelled... invitation to a so-
clal event or imvitation to make a apeech or to at-
tend a function cancelled since November firsgt
{1st}, nineteen ninety-five (19985}, as a result of
what happened?

Me GERALD TREMBLAY:

Mr. Sheppard, the guestion is objected to, it's
unfair the way you put it, because you want to put
words in the... in the mouth of the witness. You
want to state things as if they were fackes so that
they would be reported am such. It should not be
part of the record.

I object to the guestion. It's not relevant,
It's not part of our proceedings and I... and I
strongly ask you... urge you to conduct the examina-

tion in a way that will not chblige me to objact at

every moment. Stick to the allegationa and we’ll
have a... we'll have & preoductive day.
FV/co - 4B -
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BRIAN MULRONEY
AVANT DEFENSE
INTEEROGATOIRE

Me CLAUDE-ARMAND SHEPPARD:

151 |0~ AB a result of the events which occurred in November
nineteen ninety-five {1995), has any client asked
you to ceagse represanting him?

Me GERALD TREMBLAY: §

Chisction. It's pot mentioned anywhers in the
allegations.

Me CLAUDE-ARMAND SHEPPARD:

S0 Mr., Mulroney can claim damages but you can’t
verify what damages he suffered, 1if any? o

Me GERALD TREMBLAY:

I... it has to be made very, very tlear that...
despite the message conveyed through the media, it
has to be made clear that Mr. Mulroney does not
claim loss of revenues, He is claiming damage to | 1§
his reputation, which igs twe (2) different things.

Mr. Mulroney does not claim a single cent with
regpect to economic losses oy to loss of revenuesg.
He is claiming damages, ons, for attack on his repu-
ration, second, punitive damages because of the way | ¥
this matter was ﬁanﬁled by the Government of Canads,

And I would draw Mz, Sheﬁparﬁ’s attention to
paragraph 40.1 following the particulars that you
reguested, and I quote:

"Aucune porticon de cette réclamation 25
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BRIAN MULRONEY
AVANT DEFENSE
INTERROGATOIRE
ne comprepmant Il indemnisation d'un
préjudice matériel."

rrl,.."

- and I guote from the beginning -

s
|
i
I
!
"Il g’agit d'une estimation néces- F
l sairement subjective du préjudice
moral subl par le demandeur pour
' humiliation, souffrance, mépris,
' embarrag, ridicule auguel il fut
gexpogé suite 4 la diffamation.” 1®
I Il y a aucune perte monétaire gqui est réclamée.
Il vy a... 11 vy a pas de perte de revenus gul est ré-
. clamée. Done, il n’'y a pas lieu de procéder & un
' interrogatoire sur les revenus de monsieur Mulroney
ou sur les pertee de mandats ou sur les pertes de... 15
I monétaires de ce genre-li,
Me CLAUDE-ARMAND SHEPPARD:
l 182 Q- Mr, Mulroney, I didn‘t ask you the guestion that my
learned friend thinks he heard, I'm asking vou
I whether, as a result of the svents in question, any | 20
' ¢lient asked you to cease representing him?
Me GERALD TREMBLAY:
. Alors, c'est la mé@me guestion, la méme objec-
tion.
|
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BRIAN MULRONEY
AVANT DEFENSE
INTERROGATOIRE
Me CLAUDE-ARMAND SHEFPARD:
153 |Q- On November first ({lst), nineteen ninety-five
{1985}, were you being tonsidered or in lime for any

honorary dsegree, apart from the one you mentlioned,

I think, in Miamiv? 5
A~ I hawve no idea. Theps things usually come, in the
couree of a year, at different points in time. I

don't know.
154 o- wWell, ..
Me GERALD TREMBLAY: 18
The question is "Was he considered by third
parties¥., How... how can he,..
Me CLAUDE-~ARMAND SHEFPARD:
NHo, no, to his knowledge.

Me GERALD TREMBELAY: 15

2. EnOW?
A- Pardon?
Me CLAUDE-ARMAND SHEPPARD:
155 4 To your knowladge, when thege events occurred, werse

you being c¢onsidered by anyone for an honorary | 20

degree?
A- They... they don‘t alert you that you are being con-
sidered for an honorary degree. They advige you

that you are being awarded an honorary degres.

156 [Q- Had you been advised that you were going to get an 2§
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INTERROGATOIRE
honorary degree in the period feollowing November
firpt (ist), nineteen ninety-five (15355}7?
I received an honorary degree, a doctorate of laws
in December of nineteen ninety-five (1985).
Is that the one in Miami?
That's the one in Miami.
That you discussed eariier. Did you receive an in-
vitation to have an honorary degree bestowed on you
gince that time?
Ho. When I wag Prime Minipter, I had a policy of
not accepting honorary degrees while I was Prime
Minister. I felt that... I spoke at many convoca-
tione around the world, but I felt that honorary
degrees really should... that attached te the reg-
ponsibilicy of Prime Minister, should come later, if
indeed they do.

And I adopted a pelicy of acvcepting perhaps one
{1} honorary degree a vyear, after I left off,
That's one (1) or two (2), and that’s what I‘ve bsen
doing.

And so what happens, as you know, convocations
come at different times and you are informed in
writing that the pommittes of the universglty hag
voted.,. the senste of the university has voted to

award you an honorary degres and you indicate to...

BV /co - 52 -
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BRIAN MULRONEY
AVANT DEFENSE
INTERROGATOIRE
to them whether you're able to accept it or not.
158 40- 8o the only one that you have received in between
the events we’'re interested in and today is the one
in Miami?
A~ That'as right. 5
160 Q- Which university was that?
A- Barry Universgity in Miami.
161 |9~ Now, in the area of charitable involvements, other
than the... educational or charitable involvements,
other than the mix {6} ingtitutions or partiocipa- 18
tions we discussed earlier under Roman numeral ITI

of your €.V,., do you have any other involvementsg?

A~ In... in charitable?
182 'Q= Or educational or public policy institutions.
A~ Yes, yes, I... ag you may know, my wife has been | 1§

chairman of the National Cystic Fibrosis Foundation
for ten (10} years. We spend a great deal of time

at that, raising money for research intce cystic £i-

brosisg.
163 G- But are you invelved in any beard or... b/
A - Yeah, well, I... I...
164 - .. B8Xeputive capacity?
A- v Ifm involved. ..

Me GERALD TREMBLAY:

in the board,.. 25
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.+ in the ceystic fibrosis, I was there two (2)
weaks ago, two (2) Saturday nights ago. Avec l'as-
sociation des parents d’'enfants atteints de la fi-
brose kystigue du Québec gul étalent réunis au con-
grés & Ville Laval, alors ma femme et mol, nous
avons passé le gamedl socir avec les parents.

Nous avons ramasgé de l‘argent. Mon épouse a
ramassé des millicna de dollars pour cette re-
cherche; c’est une maladie gqui atteint lez enfants.
It's the sacond killer of children in Canada, so
we've gpent a great deal of time on that,

There ie a fundraising dinner coming up... I
worked with my wife... my wife recenély on... she
cocthalred with Brian Levitt le diner gui a ramassé
deux cent vingt-cing mille dollars (225 000 $; pour
le grand,.. les CGrands Ballets Canadiens, il vy a
deux (2) semaines, et..

Nous allons ramassey trois cent mille dollars
{300 000 ¥} pour... pour la fibrose kystigque avec
André& Bérard dans deux {(2) semaines,.

C'esr le prégident de la Bangue Nationale?

Oui, le président de la Bangue Nationale, gui est
également co-président avec... avec mon Epouse.
Alors, je travaille activement avec elle lia-dessus.

Je guis sur le congeil d'administration de

asg-
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INTERROGATOIRE
l*Inetitut de cardiclicgie ol je ramasse de l'argent,
et j'en.. et j’en passe.
Mais ¢ga, t'egt du volontariat...
Cui,
«». ma guestion -~ pwitch back to English -- my
guestion was more focused perhape on whether you’re
a member of the boarde cof any other educational,
charitable institutions besides the ones we dis-
cussed,
No, but I... I... I participate, for example, there
are only s0 many things that you can formally take
op, I.,. if I take on a responsability, I try and
do... I try and fulfill iv. I don't want a list of
things that I can't do, or gomebody asks you to ful-
£ill and you... and you don't... you deon’'t do it.

For example, I'm not involved in the... in
the,,. I'm npot formally involved, as an officer of
the campaign, for the Royal Vietoria Hospital, to
raige twenty-five millien deollars {($25,000,000.00),
But one of my partners is co-chair, and he has

asked me to do things, ranging from visit with large
contributors who contribute between two hundred and
fifvy thousand (250,000) and a half a miliion dol-
lars (8500,000.00) to the Hospltal, which I have

done, to agking me if § would call senator Teddy

- 55 -
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ARVANT DEFENSE

INTERROGATOIRE
Kennedy and ask him to come to Mentreal -- which he
did a faw weeks age -- to launch a special lecture
series at the univermity... at the Hospital, the
Royal Victeria Hospital, to draw attention to the
fundraising campaign of the Hospital in Montreal.

So, I call ssnater Kennedy, I made arrangements
for his transportation up here and back, and... and
I also do fundraising for various... je le fais pour
l'université Laval, je... j’accepte des responsabi-
lités pour l'université Laval, pouyr l'univesité de
Montréal, pour l7Inatitut de cardioclogie.
Without formal commitment?
Without for... no, without.
Yeah, you... vou do it as a wvolunteer, you healp
raiae funds.
I try and help raise funds. St-Mary’'s Hospital for
gxample xright now, Mr. @Galery, who is the co-
chajirman of the fundraising event for S8t-Mary’'s,
what I... what we have decided to do with his co-
cthair i1s to have a cocktail party at my home, of
large contributors, where he and the others will be
able to speak to them ahout St-Mary‘s and the impor-
tance of making contributions.
And so we try and help out as best we can.

All these... I don't want to go into more detail
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BRIAN MULRONEY

AVANT DEFENSE

INTERROGATOIRE
than necessary, but all these commitments you'wve
just described...
A Yeah,
i71 Q- .. B8 current? Theae are things vyou.., you‘ve
been doing in the last few months? &
A~ That’'s right.
172 |0~ And that you still do?
A- That I..., that I still do, ves.

173 |G- 8¢, I... you reapond to the #geolicitations of friends

and you help outc? b/
Yes. When something like this happens... this wae
a devastating personal experience. There ware...

this was the worst thing that's ever happened to me
in my life.

I have four {4) young children, my mother is | 1§
eighty-five (85) years of age, my... my father-in-
law is wvery 111, to have to explain to them what
happened and what ig going to happen is an extremely
painful thing for any father, or any individual to
have to go through. 20

For,.. I didn't slesp for... literally for
weeks, It was a truly overwvhelming and dJdevasta-
ting... human situation. I had to take my ten (10}
vear old aside.,, il frégquente le lycée & Montréal,

ponr‘lui dire : "Nicolag, dans peu de temps, ca va | 2§

=
#
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BRIAN MULRONEY

AVANT DEPENSE

INTERROGATOIRE
étre dans les journaux, on va dire gque... le gouver-
nement canadien va affirmer que votre pére a commis
deg crimes, et vous allez &tre harcelés A cause de
gan.,

J'al &té obligé de faire ga, monsileur Sheppard, 5
aver mes enfants, puls avec mes amis, et apré&s une
période de temps, j’'ai décidé gue je ne permettrais
pas & un geste aussi.., aussi gros, auesi énorme de
me terragser davantage.

But I was going to fight back and I'm going to| #
fight for my honour and my reputaticon. And the only
place that I can do it is in thie court.

S0, I... in spite of the great difficulty of
hawvwing to g0 to continmue your life, with this cloud
over you, we try to make a 1ife as normal ag we 5
could for our children and to keep going., And it
was extraordinarily difficult. Extraordinarily aif-
ficuie.

I've had ups and downs in life, I've Deen sug-
caegeful and unsuccessful. I've had good times, and | N
gome that were legs good, And so I couldn’t say
that I was a novice at controversy. I have never
had anything more devastating ever happen to me in
my life than the release of that information.

I just tell you, en pagsant, I know we will | 25

pV/co - 58 - ]
AUDIOTRA NSCR;PT, Divislors de Plame Vilsirs & Agrocids Libe

RUbiI: Disclosiive Sat 00T 8 of 18] AEC00057

AGCO008T AGCE]DDST_D%
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talk about it later., No one would give us a copy of
thie, Mr. Sheppard. S0 there was also the uncer-
tainty... I didn’'t know what in the hell they were
talking about. I had no... I didn’t have a clue as
to what these accusations were about. 5
Angd when I finally got a copy of thisg document,
this eleven {11) page document, the {irst sentence
gays that Brian Mulroney was #levted Prime Minister
of Canada on the aeventeenth {(17th} of September,

nineteen eighty-four (1984}, and as far as it con-| o

cerns me, it... it doess conpcern... every other
single reference to me in thisg document ig fales.
Is false.

And I hope that you and I will have an oppor-

tunity, in the interest of Jjustice, I will.., to| ¥
talk about this. We're talking about... about other
things now and,.., and I have no guarrel with that,

but I do hope to have an opportunity socon to talk
about this.
Me CLAUDE-ARMAND SHEPPARD: ¥/
Well, we’re at the stage of discovery for the
Defendants to make thelr posgition known. I'd like
to get back to my guestion, if I may.
Me GERALD TREMBLAY:

It was answersd, 25
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Me CLAUDE-ARMAND SHEPPARD:

I doubt wvery much it was answered, M1,

Vilaire, could you repeat the guestion, please?

(EHORT RECESS)

Me CLAUDE-ARMAND SHEFPARD:

Q- When we adjourned, Mr. Mulroney, we were discussing
your voluntary work to agsist a number of prominent
charities, and you had mentioned a variety of hes-
pitals, and naturally the aystic fibrosis organiza-
tion that your wife heads.

Without going into unnecessary detail, your as-
sistance to these organizations ip essentially help-
ing them raise funds for their objectives?

B- In some ¢ases it's helping them raise funds, in
other cases it‘s contributing to them. I saw in the
paper a few days ago... or a few weeks =&go,
L’Association québécolise contre le SIDA.

Il y avalt une grande initiative, justement,
pour combattre ce fléauw. Alors, j'ai... appelé des
gens pour gu'lls contribuent et j'ai contribué...
moi aussi. J'ai... ma £fille, Carcoline, a toujours
dté intéresade & ce gu'on appelle les... les

hospices. There’'s a hospice thing for AIDS victims.
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86 wa raise money and contribute privately
tw... to that, in Ottawa, and in Montreal. La
Fondation Jean Lapointe, c’est une fondation gue je
supporte depuis, Jje dirais, wvingt (20} ane... de
toutes sortes de fagons... yguand j’'étais premier §
ministre, avant et aprés.

Alorg c¢'est un peu, Mongieur Sheppard, la
réponse gue je peux vous donner. Des fols, ofeat
desa contributions fnanciéres directes. Des fois, Je
ramasse des fonds. Des foig, je midyge sur des comi- | &
tés guli ramassent des fonds., Des fols, je préside
une campaygne de financement. (a varie.

1785 | Q- At... at the present time, early April, nineteen
ninety-six (1286), you're raising... helping raise
funds for a number of hospitals, you said? 15

A- That iz right.

i76 Q- One is Royal Victoria in Montreal?

A- One is the Royal Victoria.

177 1@g- For general funds, a specific project?

A It'e a twenty-five million dollar ($25,000,000.00) | W
campaign,

178 |Q- And, again, without going into details, you work,
and assigt, and try to convince people to donate?

A What they do is they have a list of contributors,

and they ask certain people 1if they will take | 2§
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BRIAN MULRONEY
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various kinds of contributors. In Montreal there
are a number of people, and it'p widely known -- I

gee a chancellor of the wuniversity there, and he
knows all about it -- who contribute, say, five hun-
dred thousand ({500,000} or a millien dollars 5
{51,000,000.00) to large iniciatives. People are
asked to visit with them to gest those contributions.

Those contributions are called the "leaders®.
Once those contributions are in, you can then turn
to other people and say, "Mr. So and So contributed | ##
a million dollars (§1,000,000.00}, would you consi-
der contributing perhaps a little less® kind of
thing.

Because the guestion always comes (o you in
fund-raising campaigns, "I'11 give to you, but what | 7§
about Mr. Bo and So? Or what about Company X, how
mugch is he giving?" And that’s why a... we.., sSome
of ug, on & falrly regular hasis, are asked for dif-

ferent initiatives, te do this=,

179 Q- S0, that's the Royal Victoria. Which other hospi- | 2
tals at the present tima?

A- 8t., Mary's.

i8¢ Q- Yes. The same thing, roughly?

A - Same xind of thing. L‘Institut de Cardiclogie.

Le... l'argent gue l'on ramasse pour la... pour la | 2§
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fibrose Xkystigue, «c¢’était pour 1l'hdpital Ste-
Justine, c’‘est le docteur Claude Roy de Ste-Justine
gui... gui a commencé cette recherche au Québec et
gui a impligué mon épouse l&-dedans.

Q- Now, earlier you said that you had helped bring U.S.
Benator Ed XKennedy to Montreal recently.

Me GERALD TREMBLAY:

Monsieur Mulroney... maitre Mulroney... 18, je
vale m’'objecter parce gque... at one point we'll
have to come to the... to the vase at hand.

In all thoge questions I thought vour point was
to, .. you know, to have the picture of the man who
was in front of the Court, and they were, I thought,
preliminary, but now we're going into details of...
of his activities which have very little to do, it
at all, with the case.

And Mr., Sheppard, I would... I would obj=zct
that vyou continue on thoge detalls, We have the
general picture, we have the gist of the St. Mary's
activities, the cystic fibroels, whatevey., We have
a lot of that, I think we have enough now, we’'re not
going to start all over again, and going into more
details on the same subiject.

80, Mr, Sheppard, I would obijec¢t Lo your con-

tinuing that line of guestioning; I think the
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BRIAN MULRONEY
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subject has been amply covered. I couid have ob-
jected sarlier, but I let it... I let you go, but I
would... I would ask you to come back to the case at
hand and to the statement of claim that we have in
front of us. L)

Me CLAUDE-ARMAND SHEPPARD:

Well, Majitre Tremblay, I... I'‘m always im-
pressed by your enormous generosity, letting me get
away with supposedly illegal quegtions. But would
you let me finish my question before you objecc? 1

Me GERALD TREMBLAY:

For the guestion, "How... how did wyou raise
funds for..."

Me CLAUDE-ARMAND SHEPDARD:

No, that's not the... i 3

Me GERALD TREMBLAY:
... for 8St, Mary'a"?
Me CLAUDE-ARMAND SHEPPARD:
v I didn‘t finish my guestion, Maltre
Tremblay, w
Me GERALD TREMBLAY:
Yeah.
Me CLAUDE-ARMAND SHEPPARD:

182 Q- Seo, I'll put my guestion to you, and Malitre Tremblay

will then... 2
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Me GERALD TREMBLAY!:
... decide.
Me CLAUDE-ARMAND BHEPDARD:
183 Q- ... degide,
You mentioned recently that you were instru- 5

mental in bringing Senator Kennedy to a function in
Montreal. Is it not a fact that in the course of
his wvisit to Montreal, he said some very positiwve
things about you publicly?
Me GERALD TREMBLAY: 1o
Je m'objecrte et je vous laisse répondre sous
réserve, malftre Sheppard.
Me CLAUDE-ARMAND SHEPPARD:
I thought you might have obiject.
L I was asked by the Fund-raising Committee of the | 15
Hospital. It*s co-chaired by Matthew Barrett, the

chairman and chief exscutive officer of the Bank of

Montresal, and Maftre Bernard Roy, associé principal
cheg Ogilvy Rernaunlt, 1f I would approach SBenator
Kennedy, because they were looking for someone to | M
launch their campaign in Montreal, because they had
a special serles of new lectures...

And they wanted someocne of internpational proni-
nence to come and perhape draw attention to what

they were trying to do. Because they came L0 See me | ¥
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and asked me i1if I would do this ~ I was already
inveolved, as was my wife, in raising money for this

campaign - I could see the logic of what they ware

trying to do,

Kennedy and asked him if he would come to Montreal ¥

and do this for the Hospital.

He gaid,

came up, he spoke, he made a terrific speech, it was

well reported,

went home,

In the vourse of his remarks he did indeed make
very favourable commenta about me and my family,
and... and I remember them very well, because this
is not something to which I..., I am accustomed in

the English language media in Montreal. And I noted | ¥

that he had =sai

To be more specific, thie happened at the and of

March...

A That's right.

it d4id a lot for the Hospital, and he

BRIAN MULRONEY
AVANT DEFENSE
INTERROGATOIRE

it made sense, sBo I called Senator

*I'd be happy to do it, Brian". He

)

d that.

Q- v+ 0f thls year?y n

A That's right.

Q- {Addregeing Maitre Tremblay)

You see,

your objection,

Maitre Tremblay, had I caved in to

these fine words about the wiltness

would never have gotten into the record. 25
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BRIAN MULRONEY
AVANT DEFENSE
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Me GERALD TREMBLAY:

But... but accept that we’'ve not advanced very
much in the case. That's my point.
Me CLAUDE-ARMAND SHEPPARD:
It's my discovery, Maftre Tremblay. 5
188 [~ Is it not a fact that, after these events, in
November, the then chief of the Bloc Québhé&cois and
now Prime Miniater of Québec, Lucien Bouchard,
publicly expressed great confidence in your inte-
grity? 19
A= Yes, that's true.
87 |- Publicly?
Publicly.

188 (@~ In fact, he said that he had known you and that he
believed that vou were incapable of anything dis- | 1§
honest, is that corrvect?

A- That is right. (...} &And my family and I were very |
grateful for his thoughtful remark,

189 Q- I zefer you, Mr. Mulropney, to Exhibit P-2 which
ie... which consists of two {2} documents, the... a| 29
German language document and a purported translation
which bears the title “Summary of the letters dero-
gatory againgt Mr. Brian Mulroney", Have you got

the documents in front of you?
x5

7
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Me GERALD TREMBLAY:

He's got the documentg, Mr. Sheppard.

A~ Yes.

Me CLAUDE-ARMAND SHEPPARD:

Okay. ¥

1806 Q- And,.. it im a Ffact, is it not, that this is a
translation that you caused to be made of the German
document? It is not the official English version of
that document?

A No. When thig... I wag apprised o¢f this, we | 18
agked... at or about that time, we asked the
Canadian Government if they’'d be good enough to give
ug the deocument that they had already sent to what
appeared t¢ be half of Switzerland, including the
full board of directors of the Swigs Bank| #§
Corporation,.

This thing was floating around Switzerland and
I asked if we could have a copy. Nous gommes un
pays bilingue, j'ai sollicité une cople en frangais
ou en anglais. On me 1l’a refusé carrément. Alors, | 28
mongieur Tassé est alléd &8 la GRC, la GRC 1’a renvoyé
au ministére de la Justice.

Il est allé su ministére de la Justice, on 1°'a
renvoyé & la GRC. Pas capables d’avoir un dotument

du rout, Alors, jrail demandd § cf guiune traduction| 2§
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golt faite en,.. et... et de ce document-li,
191 Q- Je peux wvous interrompre... may I interrupt you.

When you say, "A traanslation of this document", you
refer to the German document that’s at the front of
P-27 ¥
Me GERALD TREMBLAY

We're out of seguence,

A- We may be out... we may be out of seguence. If
you'd like me to go back, and then take it in... in
perhaps better seguence and I can tell you what... w

what occurred to me,
Me CLAUDE-ARMAND BHEPPARD:
1892 Q- Well, have it your way, because we’ll be covering
that territory in some detail, but 1f it... I'm
trying to underatand how this English version got to | #
ba made,

A~ Ah well, on the... I was advised, on the second

{2nd} of November, that Mr. Xarl-Heinz Shresiber
wanted to speak with me. 1 was in Toronta at a
mesting. I wae unable to reach him until I returned: 2¢
home. The evening of the second {(2nd} of November,
with my wife present, I called Mr. Shreiber at the
number I was given.

163 - Where wag that?

B~ It appeared to be a number in Switzexland. He told| 2§
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BRIAN MULRONEY
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me that he had received, because he has the holder
af an account, that a document had been served upcn
him that included documentation prepared by the
Government of Canada, and he sald, "There are things
in here that involve you*. 5
i sald, "What are you talking about?', and he
proceeded... he had the German copy of whatever doc-
ument. ..
184 | Q- When he spoke to you on the phone?
B When he ppoke o me on the phone. "
195 Q- Right,
The night of the second (2nd} of Novemher. He
began... I agked film if he could translate roughly
what he had...
196 Q- Right. s
B~ v, in front of him. He...
187 |G- Do I take it he’'s German? He... he...

B He is..

188 - ... undeaystands?
A- ... & German citizen who has Canadian citizenship. )
199 Q- But he understands German aleso...?

A- Yey, he does. His... his... I would guess his
mother language is German, and so he translated
roughly some of this document that he had...

200 [Q- Right. 25
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++«+ in his hands. BAnd with each passing adiective,
my horror and disbelief grew. I was thunderstruck.
I paid, "what in the name of God are you talking
about?" He said, "This thing has besen served by the
Canadian Government and here is what it is". 5
He told you that this thing had been served on him
by the Canadian Government?
That it was a documént prepared by the Canadian
Government that had been served on him because he
was the holder of an account. I then asked him, | 12
because this thing was.,. I had no idea what... this
was out of Kafka, thig was something straight out of
Kafka,

And I said, "My God, somebody has got to get a
translation of this. I have to bry and understand', 5
because, remember, Mr. Sheppard, thisg was a dotument
that I didn’t know at the time. This thing was a
document prepared by the Government of Canada, in
English, that had been sent to Switzerland.

I had never been interrogated. Nobody ever | W
sgpoke bto me. This was a document transmitted by
stealth, in the middle of the night, with no refe-
rence to... to me 4in this thing at all. I had no
idea what they were talking about.

And 30 to get a bebtter ldea, I asked him if he | 25
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could give me some kind of a translation., He said

that he wopuld epeak to his lawyers, and others, in

Switzerland, and gee if a translation could be ar-

AGCOBOET

AGCDDD5?_D§

i
|
|
|
' ranged.
The next day, I was advised that... by Mr. 5
. Shyreiber that he had instructed that a translation
embryonnaire et rapide, that a translation be made
. for his Jegal... legal and other advisers around the
l world, and that when it was made he would send me a
copy of it. e
l In the course of the next day, which was the
third (3rd), I was asked to sign a proxy.
‘ 202 Q- By whom?
. A- By Mr, Shreiber’s law f£irm.
203 Q- Which is? 5
I é A-  Whieh is...
204 Q- In Switzerland or in Canada?
' B In Switzerland..,
l 205 o- Is it Blum...
A- which is Blum... Blum... 20
l 206 Q- and Partners,. ..
A- ... Blum and Company.
' 207 - In Zug?
' A- In Zug. I signed, on the advice of my coun...
becauge I would... without thie I wouldn‘t get the | 2§
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translation, o on the advice of my counsel, I
signed the document, the proxy, I sent it ©to them

and within hours I received & translated copy that

Mrx. ﬁhreiber had indicated would be sent to me, once

AGCO0057

copies had been made for him and his legal and f£i- 5
nancial advisers whom he uges around the world.
208 Q- May I ask you what yvou mean by a proxy?
Me GERALD TREMBLAY:
Power of attorneys.
B~ it wag a power of attorney. 1
Me CLAUDE-ARMAND SHEPPARD:
208 |- Do you have a copy of that document?
A~ I think I do. It was a power of attormpey in which
they said..,
210 8- Would you be kEind enocugh to sghow it to me? s
A- Yeah, they sent me a... &...
211 Q- One second, let me...
{RECESS)
20
Me CLAUDE-ARMAND SHEPPARD:
212 Q- So, to the kindness of your coumsel, I have in front
of me copies of s fax of Blum & Partner to you,
signed by Andreas... I won't proport to proncunce
that name, H-U-W-¥-L-«E-R... 25
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Me GERALD TREMBLAY:
Me CLAUDE-ARMAND SHEPPARD:
213 1Q- And a copy of a document entitled T"Power of

attorney" which has your signature at the bottom, I &

presgume?
A- Yaag.
214 Q- And you also have given me a docvument headed

"Memorandum', signed by Roger Tassé, addresged to
Blum & Partners and dated November eight (8}, termi- | #
nating the power of attorney, I would ask vyou Lo
file these three (3) documents en liasse as M-1,
becauge the undertakings were identified as BM, and

call that..,.

Me GERALD TREMBLAY: 1%
Maybe it should be your... CAS-1, and Mr.
Bolduc...

Me CLAUDE-ARMAND SHEPPARD:
Sorry, I'm... You know what? What Lls... do you
mind if we number it consecutively, the undertakings | 22
and the axhibilts, so we’ll have just one set of
numbere for Mr. Mulroney?
Me GERALD TREMBLAY:

Un...
25
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Me CLAUDE-ARMAND SHEPPARD:

Me GERALD TREMBLAY:

Me CLAUDE-ARMAND SHEPPARD:
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In other words, we have two (2} undertakings,

let’s call it BM-3., And...

Qkay, fine. F3

4, okay. 8o, en liasae, ag BM-4 as "Communi-

cations betwsen Mr, Mulroney and Blum & Partners in
November nineteen ninety-five (19%95}".
80, again, these documents speak for themselves but | W
in essence, they constitute the authorization you
sent to Blum & Partnar ag a result of which you re-
geived & translation, and then the termination of
that authorization by your ccunsel, Canadian counsel
Roger Tassé&? 15
Yes. I... the summary is I asked if somebody could
get me a tramslation. Mr. Shreiber said he would
have a translation, he would seek to have a trans-
lation made, I didn’'t know by whom. He would seek
to have a translation made for hia lawyers and his | M
advisers, and when a copy of that was available, he
would send it to me.

When I hadn't received anything, I then re-
ceived thise letter which was self-explanatory, which

sent.,. said to me, from a lawyer at Blum & Fartner; | ¥
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Me GERALD TREMBLAY:
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"After receipt of the power of attorney, I will send
you the English summary".

8o, I then obviocusly signed the power of attor-
ney, sent it to him and some time that day, about
eight P.M. (8:00), on the third (3rd} ovf November
nineteen ninety-five (1995}, I wae faxed a summary.

Some time later, a few days later, after we got
turnarcund, on the advice of counsel, this power of
attorney that we had granted simply to obtain a copy
of the summary, was,.. power of attorney was termi-
nated and I retained geparate counsel, a different
counsel in Switzerland.

When you say, "on the advice of counsel'", you refer
to Roger Tassé. ..

Yes,

++. the coungel who signed your...

And others.

And others 7

Yes.

On peut marguer BM-4-1, 2, 3, si1 wvous voulez.
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Me CLAUDE- ARMAND SHEPRPARD:
EM“‘i“ly 2; 3, G‘Lli.
Me GERALD TREMBLAY :

ou A, B, C.
THE STENOGRAPHER : " F
BM-4-2, é&tant le "Fower of Atforney"...
Me GERALD TREMBLAY
Et BM-4-3..,
THE BTENOGREAPHER
et BM-4-3 &tant le "Memorandum". 1o
Me GERALD TREMBLAY :
C'est g¢a.

Me CLAUDE-ARMAND SHEPPARD:

Q- Now, the translation that this BM-4 led na‘being re-
ceived by you, 18 that the document which ig ap- s
pended to P-2, and bears the title *Summary of the
Letters Rogatory"?

A~ Yes.

G- ~ Yeah, okay. Thie was sent to you by Blum, or by Mr.
Shreiber, the translation? 28

Me JACQUES JEANSONNE:

" What do you mean "thisg"? "This", F-...
Me CLAUDE-ARMAND SHEPPARD:
"rhis® being the English transaction, Maitre
Jeangsonne. 25
PV/cc - - 77 - —
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Me GERALD TREMELAY:

The summary.
I don't knoew who gent it to me, I received it,

lieve, from... I believe from that law firm.

I be-
I be-

liave from the law firm, I'm not sure. I believe ! 4

from the... yeah... vyes, from Blum.,. Blam and

Partner. I don’'t know who tranmlated it, but it...

but it came from... from that law firm.
CLAUDE - ARMAND SHEPPARD:

Did it come with a covering letter?

It... veB, it did. Yes, it did. ¥From the sgame...

from the same gentleman we... we talked about,

lawyer.

Thank you, Fine. Again, through the kind agais-

)

same

tance of your coungel, and being shown a copy of a | f§

fax sent to you on November third {(3rd} by Blum and

Partner, signed by the same Jgentleman, Andreas

Huwyler, ..

{Addregsing Me Tremblay)

But I have a problem, Mafitre Tremblay, it's not | 20

identical. It's not identical to... there's some-

thing migsing. La premiére page. Votre page 1.

(DISCUSSION OFF RECORD)
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. Me CLAUDE-ARMAND SHEPPARD:
223 Q- That represents what vyou received from Blum and
' Partner, and I would ask you to file this as BM-5.
l Est-ce gque vous pouvez le marguer 7
It's a letter dated November third {3rd), nine- 5
I teen ninety-five (1985) from Blum and Partner to the
witness, forwarding to him copies of the translation
l of a German document, both of which are attached to
' the letter,
Me GERALD TREMBLAY: "
l ¥or the record, Mr. Sheppard, the hand-
writing... the underlining iz the witneas',
I Me CLAUDE-ARMAND SHEFFARD:
; Okay.
l 224 Q- And sc far as you are concerned, then, the November | 7§
l eight (8} letter to Blum from Roger Tassé terminated
the relationship between you and that?
l n- That's right.
228 Q- In BM-4-3, Mailtre Tagad refers to Dr. Martin Carrer
l of Barx & Carrer. Are they involved in this matter? | M0
' A- They were the new attorneys chosen by my... my legal
team here in Montreal to represent my interests in
l Switzerland.
_ 226 Q- Okay.
i
l PV/cc - 79 -
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{DISCUSSION OFF RECORD)

Me CLAUDE-ARMAND SHEPPARD:

Qﬁ.

PV/CC

You told me that you were apprised of this, I be-
lieve on November second {2nd}, nineteen ninety-five
{1995) by & ©all that you recveived from Karl-Heinz
Shreiber. Did you receive it at your home, or at
your office?

No, I was attending a board meeting in Toroato.

But did you take... you took the call in front of
your wife in Montreal?

Ho, the... the... when I returned to Montrsal. I
recieved the notice that he wished to speak with me
in Toronto.

Right.

I was left a telephone number. I was able to placde
one {1) telephone call aftexr the board meeting, un-
succassfully. T then returned to Montreal, and when
I came in at home, I sald to... before we could have
dinner, I sald to Mila, "Mr. Shrelber has beesn call-
ing me and asking me 1f I would call him at this
number, I‘ll... let me try and get a holid of him
before we have dianner, because it’s already guite
late there?, And I calied him.

And that’'s when I heard for the first time the

- 80 -
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horror of what had been inflicted on me,

230 |0~ S0, I take it you knew who Mr. Karl-Heinz Shreiber
was when vou received the meapage?
A-  Yes, I did.
231 G- You know him? ¥
B~ I know him, yes.
i 232 1g- Can yvou describe your relationship with him?
| B~ He,,. it wag a businessman from Germany who moved,
' apparently to Alberta, where he was involved in
burinesge, and I was introduced to him, I... I bea- 18
. lieve, although I have no specific revollection of
. this, that it must have been in the beginning of the
' early eighties ([80°'s].
l He was a puccessful business person in Alberta,
and I was president of the Iron Ore Company of | 1§
I Canada, and I would have been introduced to him
in... in, I believe, a business context. Although
. I did know that he was a very strong supporter of
I the Government, of Premier Peter Lougheed, whom I
admired a great deal. That was my knowledge of him| 20
. at the time.
233 - You were introduced to him in Alberta or in Quebec?
l A~ I... I den’'t remember.
l 234 Q- Okay. And you don’'t remember in what connection?
A~ I don’t remember in what connection because three | 2§
I PV/ce - 81 - _
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(3) years later or..,. three {3} years later at about
that time, I ran for the leadership of the
Conservative Party. I then became leader of the op-
position and Prime Minister, all in rapid suvaones-
sion. 5
and, as you know, you encounter all kinds of
pecple in thoge activities, I cannot be more speci-
fic tham that, although I ecertainly am sure that I
met him in the years prior to nineteen eighty-four

{1984} . "

after?

B - Mr. Shreiber was a businessman who seemed to be in-
terested in... in gconomic development in Canada,
and in one project in particular. I... I tended to | 71§
asaociate him with one project in particular, and
it's the one that’‘s pecome known as the "Tissen
Projecth,

He had a project which dealt with Canadian
Exports, He believed - and he was gquite knowled- | 2
geable about the capacity and the need for Canada to
axport.

He had a project which called for the building
of wvehicles that would be either sold to the NATO

armies or eventually, as time went on, a new vehicle | 25

l 235 |- Okay. ©Can you describe your relationship with him

PV/cc _ _ - 8z -
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that would be s0ld to the United HNations
Peacekeepers.

This project, when it first came to my atten-
tion, was to have been built in Cape Breton. When
I was first elected to the House of Commons, I was
elected from Central Nova in Nova Bcotia, and I had
been educated in... in that area as well. I'd gone
to college there, I was well familiar with the area
and unemployment rates that ranged as high as fifty
percent {(50%;).

And so a project that would create say a thou-
sand {1,000} jobs and bring new technology, it's al-
ways attractive to the Government cof Canada. And so
I tended to asmsociate him with that specific project
on which...

That’'s what you gall the "Tiggen Project™?

That’'s what I call the "Tiagen Project®.

Why? What... what does the name mean?

Because the... the name Tisgen, in Canada, was a..
a German semployver that had already purchased... as
I understood it, Tissen had made investments in
Canada and at that time had approximately chree
thousand ({(3,000] employees in other areas of en-
deavour.

Mr. Shreiber's principal interest, to the ex-

= 83 -
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tent that I was aware of one, was the idea of per-
guading the Government of Canada and Provincial
Government to locate ia an area of high unemployment
an induatry that would ¢reate high technology
vehlcles for sale initially te NATO military
forces...

But eventually, in the ninety... in the early
nineteen nineties {(19%0’g}, when we diapatched our
troops to Yugoslavia - because Canada was one of the
first countries to do Bo and vou'll remember thers
were great difficulties about the safety of ocur...
of our troops - and the idea was then that perhaps
this new wvehicle that had been devised by Tisgen
could be built at that time in the east end of
Montreal.

8o the concept throughout was a vehicle which
was,... which had & high job creation component, &
high technology that reguired infrastructure funds
by either Provineial oy Federal GCovernments, and
that's what he was interested in.

He was promoting it on behalf of Tissen or...7

I believe so.

And can you go on to describe your relationship over
the yesars?

Well, it was a... he lived... he lived in Germany

FV/eco - Bq -
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and he visited Canada... as I could see, he visited
Canada infrequently. He went to¢ Alberta, I think,

from time to btime to Qttawa, to... as I say, work on

i
|
i
i
I thig particular project.
He was... I came to know him as a... and the 5
. people in Alberta who had been his partners des-
l cribed him ag a... a hard working, diligent, suc-
cessful business person who was very interested in
. this particular project and worked very hard to try
and secure its realization, 10
I can tell you that I... I suppose 1t's the
game thing today, any serious multinational company
comes to see the Prime Minister or the Minister of
Industry and says, "I can ¢reate a thousand (1,000)
jobs in the east end of Montreal or in Cape Breton', 5

you can bet yeur bottom dollar that there’'s going teo

And so Mr. Shreiber was algo, ag a CGerman-
Canadian, he was extremely well informed... ex-
tremely well informed on guestions such ag German | 2
reunification which was beginning in the... after
nineteen eighty-nine {198%) to acguire a degree of
importance.

And on the infrequent occasions when 1T would

see him on business, when he was promoting the | 2§

I be interest in that.
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Tissen Project, he would raise this German reuni-
fication issue and speak very knowledgesably about
it

It wasg something that interested me a great
deal, as a guestion of Canadian foreign policy, and
as you may remember, ultimately, when Chancellor
Kohl reported to the.,,. to the Commission of the
Bundestag on the... the achievements of the... of
the realization... the unification, he particularly
thanked the United States, Russia and Canada for our
contributions to that objective.

80 I wag..,. I wae of course impressed by anyone
with good knowledge... a good knowledge base and the
capaclty bto articulate it. My assgoclation... he was
interested in that, he was interested in Canadian
exports, and the project that I assoclated with him
was this one that I've described to you.

Did vyou vigit with him at any of his homes in Europsg
and Canada?

No.

When you met him, where would the meetings take
place?

In my office in Ottawa. There may have been.,. he
may have been at & fund-ralsing dinner or he may

have shown up in other circumgtances. I... I mean

. 86 -
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I can't awear to that, but I have wvivid recollec-
tions of a few meetings on this project in...
The Tissen Project?
Yas, eir. In my office in Ottawa with senior public
gervante.
Wags he a political contributor?
I have no idea,
You say that you were impressed by his great know-
ledge of the German reunification guestion, to use
a euphemism; was he known to you as someone who had
a good knowledge of German politics and German poli-
ticians?
Not really, I just knew him... I knew him guite
frankly ag a... & well-informed, determined, compe-
tent businessman who had immigrated to Capada. And
I always belleve that this country was enormously
gtrengthened by such immigration,

This was the kind of person... I'm not speaking
of him as an individual, but the immigrants who came
to Capnada with this kind of determination strength-
ened our country. And I was always interested by
paople with that kind of ambition and that kind of
drive because they brought so much to our economy
and to our country.

And was he known to you as a frlend of Franz Josef

242
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Brrauss?

B~ He was not known to me as that, but I subsequently
read that he was known to Mr. Strauss. I did not
know Mr., Strauss myself, nor did I kuow any of his
family. 5

Q- You talk about Shreibexr’s family?

A- Btrause’ family... Thig is Strauss 1like in the
walte.

Me CLAUDE-ARMAND SHEPPARD: 7

Q- The Tissen Project came to not a number of years | i
ago. Is that corregtb?

A~ Well, the... I... I indicated to you that it tended
to graduate, but the original project in Cape Breton
was unsuccessful. This document, even the R.C.M.P.
acknowledge in their document that when the costs | 1§
were reported to me in excess of a hundred millionm
dollars {($100,000,000.00) in infrastruceture, I can-
called the project.

Q- M'hm.

R The (Cape Breton praject of Tiggen that My, Shreiber | X
wag promoting falled because I cancelled it, My
Government cancelled it.

Q- Yas.

A- Put it that way. That'’s more accurate. My Govern-
ment cancelled ig, Thig 1s according to... this | 25
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same dogument. Subseguently, Mr... Mr. Shreiber, a
determinegd, resclved guy, I c¢an remember a meeting
with him. By this time, it is now, say, nineteen
ninety-one (1921) or nineteen ninety-two {(1992).

And at thie point in time, the Tipsen Projeot ¥
had evolved into one where vehicles would be made
for the United Natione Peacekeeping Forces around
the world ta protect our Peacekespers.

The United Nations had issusd a report saying
the wvehicles were no longer safe to protect | W&
Canadians and others from snipers. And e had what
appearsed to be a perfect vehicle that could do this.

And so I met with him, and Mr. Paul Tellier,
who was the clerk of the Privy Counecil and the
Secretary of the Cabinet, I met with him in his pre- 15
sence. We listened to him. I asked Mr. Tellier to
refer this matter to the Defence Department,

There was8 a subseguent meeting with the
Department of National Defence in the presgence of
the Deputy Minigter, I believe Mr, ¥Fowler, who is | 20
now our ambasgsgador to the United Nations, Mr.
Tellier and I and Mr. Ehreiber, he made his case
and... and left.

Some time later, the Department of Natleonal

Dafence decided in favour of another company 4in | 2§
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Ontarxio vo supply that project. I believe it was in
London, Ontarie, and he was turned down zgain, and

he kept working at the project. He didn’t guit. He

kept working at it in nineteen ninety-two (1582},

AGCUO057

|
i
!
|
|
nineteen ninety-three (193%3) and so on. 5
' 280 Q- All thase meetings were..,. that you described were
with him, were representatives of Tissen in atten-
. dance?
‘ A~ Ho. He wasg there.
251 O- He was.. w
. A- There may have baen somebody else, but he was... I
can’t... you know, there was Mr. Tellier and I &nd
s Mr, Shreiber and perhaps & secretary in his company
' or something.
282 Q- Did you maintain ocontact with Mr. S8hreiber after you | 7§
' ceaged being Prime Minister?
A- Well, from time to time, not very often. When he
l wae going through Montreal, he would give me & call.
'j We would have a cup of coffee, I think, onge or
twice. And he told me that he continued to work on| 20
. his project, that he was pushing a new government.
And he told me that the idea of the proliect at
I that point was the same project, but the desirabili-
ty at the time was to work with the Provincial
' Government of Quebec and the Federal Government, the | 2¥
l P/ - 90 -
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new Federal Government, to estaklish this new pro-
ject in the eagt end of Montreal where the joba were
badly required. &And he told me that he had hired
Marc lLalonde to represent his interests before the
new Liberal ¢government, And the Honourable ]
Lalonde... I wasn't..,
253 o- Of Stikeman Elliot.
h- Pardon me¥
254 Q- Of Stikeman Elliot.
A~ O0f Stikeman Elliot. I wasn't really surprised be- | W
cause the word in Ottawa is that Mr. BShreiber and
My, Lalonde had had m... had had a long relation-
ghip in the past. And so he also expressed the
dismay with me that my Government had not agreed or
could not include the contract that he liked,. 15
S0 he... he #gaid that he had hired Mr. Lalonde
and he hoped that this would give rise to... to an
agreemant.

28% [Q- When he passes through Montreal and visits you, is

it at your office or at your home? 20
A- Well, he doesn't pass through Montreal and visit me.
He comes. .. when he’s on his way to Montreal, he

called me and asked me and I say perhaps once or
twice, if I vould come to a Ccup... have a cup of

coffee with him at a hotel. I think I had one in | 2%
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the Queen Elizabeth Hotel with him.

"Public Distlosure Set 001

Q- Oh. &o it‘’s at his...

A~ I had one in the,..

Q- Yeah.

A- in the... in the... the coffee bar of the Queen §
Elizabeth Hotel.

Q- Did vou know during those years of any other busi-
ness interests that Mr. Shreiber might have had in
Canada begides the Tissen project?

A- Ne, I did naé, 1o

o- pid you ever hegar before these documents of a... a
hoiding company called Kensington Anstalt?

A~ I nevey 4id.

Q- International Aircraft Leasing?

&~ Navear. 15

Q- ricinella Anstalty

A- Never.

Q- Did you know before the documents that you cbtained
in November, nineteen ninety-five {1995) of any re-
iationship between My, Shreiber and/or one of his | 20
companies, and Airbus?

B - Not at all,

Q- Bafore these documents came to your attention, had
you heard, or did you know of any suggestion that
either Mr. Shreiber or one of his companies might | 2%
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have been paid a remuneration or a commissaion for
the pale of Airbue aircraft in Canada?
Nevaer. What we heard was that in nineteen eighty-
eight (1988) the... at the reguest of the Minister
of Transport, Mr. Crosbie, my Government asked the
R.C.,M.P, to conduct an investigation into the tran-
gaction, because there were rumours f£lying arcund,
generally acknowledged to be from the losing party,
namely Boeing, that there had been some allegations
of perhaps impropriety.

80 Mr. Crosbie had the R.C.M.F. scour the thing
from head to toe, and was given a complete clean
bill of health.

Who was given a complete bill of health?

Mr. Crosbie. From the R.C.M.P. My, Crosbie gave it
to the Cabinet. We had no knowledge whatsoever
cf... of that.

But in nineteen eighty-eight (1988}, do I take 1it,
from what you're telling me, that the name of
Shreiber did not come up?

Not at all.

Or any 0of his companiesg?

Or any of hisg companies. And the prepostercus na-
ture of dit, Mr.,,. is this. Is that if the

Government of Canada, in nineteen eighty-eight

- 93 -
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{19%88})..,. you may remember that the major thing on
our..,., on our agenda, which was goilng to carry us

into a general election in the autumn of that year,
was the Free Trade Agreemsnt with the United States.
And the Ameri.,. we wanted that Free Trade 5
Agreement .

And the Americans, Boeing was pressing, and...
and all of the Americans were pressing the
Government to buy Boeing. Had we wanted to favour
anyone, ths logical one the Government would have | H
favoured would be Bosing.

Because our... the partner with which we were
negotiating the most jimportant commercial transac-
tion in the history of Canada, namely the Free Trade
Agreemsant, this was a major topic for them. And the 1.3
response that they got was the response everybody
got.

"We have nothing to do with this. Air Canada,
and Alr Canada alone, internally, will make a deci-
sion. Whatever that decision is, is okay with the | 2
governmant . There was never the suggestion of
anything else.

267 |G- What was the R.C.M.P. asked to investigate in nine-

teen eighty-eight (1%88) by Mr. Croshie?

A- Subsequent to nineteen eighty-eight (1988} rumours | 2§
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began to spread in Ottawa - not to my personal
knowledge of them - that... that apparently emerged
from Boeing that there had been some... Boeing
didn’'t get the contract. And like any time you're
in a public policy, the guy that doesn’'t get the ]

contract usually complainsgs. )
Boeing laud... Boeing complained. And they
started gome... some things that Mr. Creosbie, who
was the Minister o©f Transport at the... at the ap-

propriate period, thought should be looked at., And| ##

my recollection is that they had it locked at, the

-t

R.C.M.P, invegstigated it, and it was a8 clean as a

'f-

hound’s tooth.

268 (0- It's twelve fifteen (12:15), I think it’s an appro-
priate time,.,. %
We can keep going, if you like, till) twelve thirty

. WS
7

{12:30),

il

Me GERALD TREMBLAY:
If you want to go on te twelve thirty (12:30}),

that's fine with us, 28

That’'zs fine with us.

e
4

Me CLAUDE-ARMAND SHEPPARD:

I have ancther commitment, s0... &8 agreed...
Me GERALD TREMBLAY:

Okay . 25

. ) - A
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{LUNCH ADJOURNMENT}

Me GERALD TREMBLAY:

Pour le dossier, je remetg, 4 maitre Sheppard
et & maitre Bolduc, 1la page 2 gqui manguailt au
document ... vous me rappelez le numéro, M... BM-5,

Me CLAUDE-ARMAND SHEPPARD:

Q- At the adjournment, Mr. Mulroney, we were discussing
gome aepects of your communications wilth Rarl-Heinz
Shreiber, and you had told us about a telephone call

~ you made to Mr. Shreiber on November second (2nd),
nineteen ninety-five (1995} in response to his call
to yvou, that... and vyou said you made this call from
your homea, You remember about what time it was,
local time?

A- About meven p.m. (7:00).

Q- The message you had received from Mr. Shreiber was
to what effect?

A~ I believe it was to call him as soon as I could,
that he had some important information to convey to
me, I believe that was 1it,

Q- But it was three o’'clock {3:00) in the morning at
that time for him, in Burope?

A Whatever time it was, I got the message in.., in

BV/ce - 96 -
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Toronto, I tried to place a call to him in... from
Toronto, unsuccessfully. I returned home and the
first ocoeasion that I had to call was when I got
home. It would have been about midnight (12:00) in
SBwitzerland, not three o'clock (3:00) in the
morning.
And you reached him and you degeoribed the £ull con-
vergation you had with him. Subseguent to receiving
the document that was filed this morning, the trans-
lavion, did you communicate again with Mr., Shreiber
during that period?
Ch, I'm sure I did.
And you discussed the subject matter of this
Canadian reguegt, 1 suppose?
Yes.
How many conversations would you have had with Mr,
Shreiber in the month of November?
Oh, I ecouldn‘t say. We had a number of conver-
sations. He... as I indicated to you, the extra-
ordinary realization of what had transpired in
secret wag... hit me like a ton of bricks.

I, in asking Mr. Tassé in the subseguent days

to... to visit with the Canadian Government, becaurme
thigs matter had not been made publilic on the second

{2nd) and third {3rd} of November.., t¢o try and

..9"?.,
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point out to them how false these statements were,

‘how damaging they would be to me and my family if

they were made public. The damage would be

irreversible.

And that to seek to persuade them to
interrogate me if necessary, to ask me any guestions
they wanted, no one had never sapoken fto me about
this in my life.

I hadn’t the foggiest idea of what they were
talking about, ..

I don't want to interrugn You. ..

No, but I...

.-. but that was not my guestion.

I want to answer your guestion fairly. And because
of that, when we saught from the Canadian
Government, when I saught from the Canadian
Government some assistance as a Canadian citizen,
"*What in the name of God is going on? Who accuse...
who are these gecret, anonymousg scources in the
middle of the night, accusing me of a crime? Would
you like to agk me? No one hasg sgpoken to me about
thisg, would you like to interrogate me? Would you
like to examine my documents? Would you like to
examine my bank accountg?¥, They mentioned a bank

account in Switzerland, I haven’'t got a bank

- &8 -
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_—

account anywhere in the world, except Montreal, and
never have,

I would have given them complete answers. We
were. .. every time we saught to the (Cana... to the

Canadian Government for aseistance, in terms of at 5

least providing us with the opportunity to be inter-

rogated, the door was slammed right in our faces.

80, the only source that I had who would help
me trying to understand what was going on, was Mr.
Shreiber. He was in Switzerland, and he had a copy | #

of thies execrable document, that we subseguently

found out was not drafted by... by some low func-
tionary din the R.C.M.P., which T initialily
suspected, but which went to... to Switzerland on

behalf of the Minister of Justice and the Attorney | 1§
General of Canada, signed by Kimberly Prost, senior
counsel, director of the international assistance
group for the Minisrer of Justice.

Well, we sought an opportunity to clarify this,
we were turned down at every occasion, s0 obviocusly | 28
I had conversationg with Mr. Schreiber to see if..,
exagtly what was being said, what was meant, what
the implications of thig might be in Bwitzerlang,
and so on, 1 locked for help wherever I could, and

the Canadian Government slammed the door in my face | M

"W/ oo - 8y .
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every opportunity.

277 |1Q- Well, you gave me a... a long and informabtive
answer, Mr. Mulroney, which forces me perhaps to
anticipate some of my guestions.

I=s it not a fact that Maitre Tassé reported to §
you that the R.C.M.P. had advised him that thay were
prepared to modify the Swiss’ regquest 1f you would
give access to your bank agcounts to the R.C.M,.P.7

A- No, wou... you'll want to go through the... the
correspondence, thig is all on the public record. t&

And we have filed it, I believe, with ouy]

documentation.
278 Q- I'm asking you: is it not true that Maitre Tassé
reported to vou that the R.C.M.P., in axchange... or

as a result of his representations, indicated that, ( #5
if you weren’'t prepared to let them look at your
bank accounts, they would mbdify the reguest,
ingofar as you are concerned, te the Swige
authorities?

A- I waa prepared to let the R, C.M.P. look at my bank | In
accounts any time they came to see me.

278 Q- pid he report that to you, and did he alse report

that he refused, on vour behalf, to give acoess to

your bank accounts?

- No, he did not, 25

BPv/eco ) -~ 100 - ) .
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280 - Well, we'll have ocrasion to get back to that,

A- I'm sure we will. We offered many times, and the

documents will clearly establish it, we wa... you

talk about bank accounts, all we wanted was a piece

L

of information, we couldn't get it, We couldn’t get
a plece of informaetion from the R.C.M.P., or from...
from the Department of Justice. They sent us on...
on a... on & chase around town. Mr. Tassé, the
former Deputy Minister of Justice, will testify to
the... to the treatment that he was subjected to by | W
your clients,

Mr. Sheppard, just to clarify, and to... to...
the answer given, just to make certain that it's
complete, I have a letter from... te Mr. Tassé from
Eergeant F.E. Fiegenwald on the. .. Hovember | I¥
seventeenth (3i7th), and... which says:

"For these reasong, I believe that

the reguest has adeguately

commuricated our pogition to the

Swigge. And there is no 20

migunderstanding, and therefore no

basig for amending the reguest.”

And, meanwhile, I should... I should tell you
that the crescende of leaks which had begun in

Bwitzerland... a8 a result of the fact that this | 2§
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information had been conveyed, not to the Swiss
Government, but to the Swies Government, and many...
many other people, that the crescendo of leaks which
had begun on the tenth (10th) in German television
in 8witzerland, and then throughout the week in... 5
in Agence France-FPressgse, and then La Presse, and
then with the faxes we received from Der Epiegel on
the £if.,.. fourteenth {14th), and the fifteenth
{(18th}, and sixteenth {16th), cliearly indicated,..
a reading of the faxes c¢learly indicated that the | W
document submitted by the Government o©f Canada to
Switzerland was already in the hands of people in
Switzerland, the German version of that, Maclean’'s,
or Der Spiegel, or others.

And, therefore, when we recelved Mr. 15

Flegenwald’'s letter on, I believe, the sixteenth

{16th}, it was our expectation, as you know, that

this matter would.., would blow sky high, and these

assurances from the R.C.M.P. that the matter would

be remained... would remain confidential, were, of | 2¢ I

course, unacceptable.

281 0- Mr. Mulroney, did...

A- But I... but there may have Dbeen conversations
between other people at different times that... that

I am unaware »f, pr, alternatively, that would have | 24
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l been obviated in an... in terms of effectiveness, by
' the fact that this matter was becoming public.
| 282 |1p- Mr. Mulroney, you hagd retained Maitre Roger Tagsé to
. deal with the Canadian authorities on this matter in
, Novembey, right? ¥
l A- Yes. M'hm.
' 283 Q- Without going into confidential communications
between you and him, he was acting under your
l ingtructions?
B~ That is right. "W
' 284 Q- He was reporting ko you on what he was doing on your
l bahalf?
A~ I assume go.
' 28% Q- I put it to you that, on November fifteenth (15th},
he met with Inspectors Flegenwald and Bouchaxd, .., 5
' A- M'hm.
. 288 Q- .. Bergeant Fiegenwald and Ingpector Bouchard...
A- - M"hm,
' 287 - and at that meering it was suggested to him that
the inguiry in Switzerland, concerning you, could be | 2¥
l withdrawn provided you gave access to your bank
accounts. Did he repori that to you, or not?
' A- I will have to refer you to the correspondence in
" our own... in our own declaration.
) 288 Q- Yes, but I wouid like you to reply to my question. ( 2§
' PV/ce - 103 -
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And did he report... I'll complete my guesgtion to
you, that, on your behalf, he refused.
(A~ "Le mercredi guinze ({15) novembre,
maitre Tasad rencontralit le
défendeur Fiegenwald et l’inspecteur 5
Bouchard au bureau de la GRC entre
guinze hepres (15 h 04) et seize
heures gquarante (16 h 40).
A cette occasion, 1'vffre de pleine
cpllaboration de monsieur Mulroney 12
fut réitérée et slle regut la méme
réponse qu*d la rencontre du six ()

novembre,

Durant cette rencontre, maitre Tassé
informa le défendeur Fiegenwald et %
l7inspecteur Bouchard d’une demande
télécopide de Der Spiegel pommant le
demandeur en relation gavac la
demande d'alide et demandant des
commantaires avant leur date de 2
tomhée du lendemain.

A la fin de la... cette rencontre,
le défendeur Fiegenwald demancda &
maitre Tagsé de lul mettre par &crit

ga suggestion guant & un texie 25
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pouvant possiblement 8tre envoyé aux

autorités suisses".

Et voilid,

289 |Q- It may be *Et voild" for you, Mr. Mulroney, but I'm
agking you whether it is true or not that Mafitre 5
Tagsé, on the fifteenth {(15th) of November, on your
behalf, refused an RCMP asuggestion that you allow
them to examine your bank accounts?

A- Oh ne, -Just a secend, that’s not what you saild
garlier. You maid that the RCMP made an cffer to| M
withdraw... are you saying the RCMP made an offer to
withdraw any allegations against me of any kind,
if... if they were given access to my bank accounts?

280 Q- I'm asking vou whether Malitre Tassé reported to you
that the RCMP would remove the portion of the Swiss | 1§
regquest concerning you if the bank accounts that you
controlled would be made accessible to the RCME?

A- If the RCMP had asked me, not on the fifteenth
{18th} or the sixteenth {(1éth}, on the fourth {(4th}
or the fifth (5th} when we went to see them, I would | M
have given them access to everything I had, let
me... let me tell you. I have lived, at that point

in time, intimately with the RCMP for ten {10}

years,
The RC... special detail was affected to my | 2§
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family for our security. They were like members of

our family. The RCMP were in our hLomes. They
listened to ocur telephone ¢alls on our... on our
phones. There were no secrets with the... with
the... as far as 1 wap concerned, with the RCHMP. 5

wWhen we went to the RCMP... when Roger Tassé
went to the RCMP when this thing first happenead,
what we were seeking to do was precisely that, and
we recelved a series of refusals all the way up
until the fifteenth (15th) or the sixteenth (16th). 1

At that point in time, Mr. Sheppard, there was
another train coming down the track, and that was
coming with the leaks from Switgzerland or from
wherever which, in writing, we were adviesd we’'re
going to break within hours. Bo, all I can do is|
tell vyou that we offered our full ecollaboration
to... to the ROMP.

I'd have been gdelighted to sit... I asked that
the RCMP come and investigate, sit down with me and
ask me for anything, and we were rejected. We were | 28
turned down.

Now, 4if there is something beyond that that
vyou're awara of, you may want to ask Mr, Tassé about
it when you... when you talk t£o him about it...

251 Q- Well, I... x5
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A- ... but I can tell you this...
282 {Q- v« I've been denied that opportunity, as you know.
A= Pardon me 7
283 1Q- I've been denied that opportunity so far, as you
know. 5

A- But your persigtence will.,.
294 Q- Oh, my...

A~ .. will prevall, I'm sure.
288 [ Q- I hope.

A- I'm sure ir will. i

296 Q- But my qguestion, Mr. Mulroney, is: whether he
reportced to you, on the fifteenth (15th) or shortly
thereafter, that on your bahalf, he had refused that

RCMP reguest, whatevey the reagon?

A- What... what was the reguest? 15
297 g- To examine vour bank agcounts.
A~ I had offered... -- let me repeat for you -- .,. I

had offered and instructed my attorneys to meet with
the RCMP at the earliest possible opportunity and
invite them to interrogate me in any which way to W
amsk me for any documents, any of which T would have |
been... I would have willingly supplied. They
stonewalled for ten (10) or fifteen (15} days, and
I'm reading from 17.12:

"Dang 1’aprés-midi du gix {6} 25
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novemhre, linspectaur Bouchard

rappela maftre Roger Tassé pour lul

demander que I'offre de vcollabo-
ration formulée par le demandeur lui

avait été bilen traansmise, mals 5

gqu‘elie... gqu*il la jugeait préma-

turde, et il déclara envigager la
reconsidérer  éventuellement dans

deux (2) ou trois (3) mols, &l

nécessaire. e

298 | Q- That's not my gquestion.

A~ We made an offer to the RCMP for full and effective
cooperation., I wanted... I was more than willing to
have them investigate me in any... any which way.
It mnever happened. If you have any eavidence or | 75
any.., any conversations about Mr, Tassé, talk to
him about ie, I'm sure he‘ll be happy to answer
your guestions.

289 Q- My guestion simply ig thie: did he report to you
that that offer wae made to him and that he, on your | 20
behalf, refused it?

A- What was the offer?

300 Q- To withdraw the portion of the Swiss reguest

concerning Brian M. Mulroney 1f you would allow them

to examine your bank accounts? 25
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A~ No.
301 (Q- He did not report that to you?
A- No.
302 (G- Okay. Now, this.,,
Me JACQUES JEANSONNE: §
How... now,,. before it goes on, I'd like it to
be noted on the record that those guestions,
especially the... the last series of guestions, Is
completely outside the purview of this examination
before plea. ¥You have not bsen sxamining Mr. mw
Mulroney, for the last fifteen (15) minutes, on
allegations of the demand. We have let you go on,
but in fact you’re pursuing and trying to elaborate
a plea or a pussible defense on your part. We are
letving you do i1t, but in fact yvou're proceeding and | 7§
doing now what is in effect an examination after
plea, and you know that, Mr. Sheppard.
Me CLAUDE-ARMAND SHEPPARD:
Maltre Jeansonne, we have different visions of
the law of evidence. Let the judge decide. 2w
303 Q- This morning, you described that the... the
evolution of the Tissen Project and rold us that
eventually, i1t did not materialize because the
contract went to a ccm?any in London, Ontario. You

remember that? 25
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A~ I believe it went to a company...
304 Q- That'y what I'm guoting, what you said this morning.
A Yeg,
3¢5 Q- You know what that company is? Whe that company is?
A~ I don't kinow but there was a major government sup- ¥

plier in London...

2086 Q- General Motors’?

A~ Gen... General Electric or General Motores, I'm not
aurs.
g7 |G- Is ic not & fact that the Tiasen Prodect which wag |

cancelled begause of excessive cost would have
caused the Canadian taxpayers not a hundred million
dollare (£100,000,000.00) but cloge to seven hundred

million dollars {($700,000,000.00})7

Me GERALD TREMBLAY: 15
Objection, 1&. Ecoutez, la... c¢e matin, on
vous a laigsé entrer... we let you go intoe the
Tissen thing because you... you started going into

that. It's alleged in the reguest, in the... in the
final... the vereion that we finally got a hold of | X
guite recently, but it was... and the figure of a
hundred wmiliion (100,000,000) appears in that
requeet, but the Tissen Project is not part of any
cf Mr. Mulroney’s allegations.

And the purpose of the examination con digcovery | 25
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is not to ask & series of guestions in the morning,

and then cross-examine again on the answers given in

the morning. 80, I object to that line of
guestionling.
Me CLAUDE-ARMAND SHEPPARD: 5

We’ll get back to that in due time.

sés Q- You., ..

A- You say, if I just... you say in your statement...
69 Q- My guestion.

K- No, you say in your statement that the amount was a | #

hundred millien dollars (8100,000,000.00}).

Me GERALD TREMBLAY:
That's right.
& - Not seven hundred millien (700,000,000}, The | 1§
document prepared by the Mounties, truffé dferreurs
Iincidemment, gays a hundred million dollars
($100,000,000.00).
Me CLAUDE-ARMAND BHEPPARD:

310 {D- Well, I'm asking you to correct that additional | 2

. error, if it is one. Te it not seven hundred (700}
instead of a hundred millien (100,000,000} 7

&~ Mo, you... you... it's your document. Why are you

gaying seven hundred million {(700,000,000}? You gay

in your dooument it's | hundred million | 2%
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{100,000,000), and I cancelled the contract on the
basise of a hundred million (100,000,000},

On the basis of geven hundred milliion
{700,000,000), I'd have cancelled it geven (7} times
as fast.

You say you can,.. you cancelled it on the basilis of
the R.O.M.P, figure ¢r on the basis of your own...
No, no...

information that you cbtained?
«vr NO, ¥Oou... no, I cancelled on the basis of vwhat
is reported that my chief of sataff, Mr. Spector,
reported to me that it would cost in excese of a
huadred million dollars ($100,000,000.00)%

Believe me, therve are very few things I would
rccept onm R.C.M.P, figuresg, and I would advise you
to be egually prudent.

Now, I want to go back to your conversations with
Mr. Shreiber in the course of November. You
explained to us that you had sgeveral conversations
with Mr. Shreiber because of your difficulty in
pobtaining information you needed from the Canadian
Government. Is that correct?

No.

Or do I misunderstand your answer earlier?
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Me GERALD TREMBLAY:
There’s a guestion of timing, Mr. Sheppard.
Are we talking about the second {(2nd}, the third
{3rd}, or when... when are you talking about?
Me CLAUDE-ARMAND SHEPPARD: ¥
I asked Mr, Mulroney whether he had conver-
gationa with Mr, Shreiber after November second
{2nd), and he said he had several and he
explained. ..

A- Of what... of what yvear? e

Me GERALD TREMBLAY:

The present thing,

A- Oh, yes, yes, indeed, yeah.

Me CLAUDE-ARMAND SHEPPARD: 15

316 Q- And you explained that vour recollection of the need
for these conversgations was, to some extent, your
difficulty in obtaining from the Canadian Government
the information needed.

A That's the greatest understatement I've ever heard. | 20
We dimplered the Canadian Government to please
provide us with the information that they had given
Lo a foreign government, and they refused
categorically.

And go, obviocusly, Mr., Sheppard, you’ll under- | 2§
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{A- Yes.

BRIAN MULRONEY
AVANT DEFENSE
INTERROGATOIRE
stand if the roles were reversed and you were placed
in that situation, you would be glad of an oppor-
tunity to cohverse with someone who cﬂul& provide
you with the document.
Q- But the... the conversations you had with Shreiber
were the result of your need for information, is

that & fair assumption?

Me GERALD TREMBLAY:

Mr. Sheppard, I think that you... you’'re a bit
migleading here, You... on the second {2nd), when
he hears about it for the first time, the,call in
Toranty 1is not a call where My, Mulronay needed
information €rom the Federal Government; he had
never heard of the thing before,

Me CLAUDE-ARMAND SHEFPARD:
Mr, 'Tremblay, if vyou listened ta me, vyou
wouldn’'t object unecessarily.
Me GERALD TREMBLAY:
That's what you =aid,
Me CLAUDE-ARMAND SHEPDARD:

I'm not referring to Novambar_secand {2ndl, I'm
referring to the subsequent calls which Mr. Mulroney
degcribed to us this morning.

Q- Did youw, in the course of these conversations in

PV/cc - 114 -
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ERIAN MULRONEY

RVANT DEFENSE

INTERROGATOIRE
November, discuss with Mr. Shreiber whether or not
he had been paid, he or hie companies had been paid
commissions by Airbus?
A - I never knew... first, prior teo this, I had never
heard, I never knew and I &o not know to this day 5
what arrangements, if any, had been made by Mr.

Shreiber or anyone else in respet of any commercial

transaction.

314 Q- Ne, but when vyou sapeak to Mr, Shreiber after
November third {(3Ird}... ”
Yes.

320 Q- ..., you have the translation prepared by Blum &
Partner...

A- Yes,
321 Q- oo of B good part of the Canadian reguest. 15

A- Ag best we could.

322 |Q- ¥Yeah. And you have an idea, at that stage, of what
the Canadian Government ig alleging?

A- Yeag,

323 1Q- And it concerans you, but it also concerns scme other | ¥
individuals, one of whom is Shreibex?

A= M hm. M'hm.

zg Q- And the Canadian Government alleges that very sub-
stantial sums were paid to Mr. Shreiber by Airbus

Industrieg, and you didn‘t discuss with Mr. Shreiber | 2¥
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BRIAN MULRONEY

AVANT DEFENSE

INTERROGATOIRE
whether 1t was Frue or not?
My . Bheppard, the document sald, amonyg other things,
this, %"This investigation is of mericus concern to
the Government o©of Canada, as it involves criminal
activity on the part of a former Prime Minister".
This i not an allegation, thie ig & statement of
farct where the Government of Canada is judge, jury
and executioner.

And what preocoupied me, ipagmuch as I had

never heard of the Alrbus matter in my life, what
preccoupied me were the extraordinary falsehoods and

injustices ag they involve me. And I wonderad with

my famlly and my friende, quite frankly, how in the |

name of God c¢ould this come about? How could this
happen in Canada? How can something like this
actually take place?

And the fact that Mr. Shreiber may or may not
have had any business dealings was not my
prinecipal... my principal preoccupation. I had
never had any dealings with him, The.

But.,..

.+« the,,. I knew when I read the document, I knew
when I went over what was given me, when I took a
look at it, statement after statement was false.

About you?
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BRIAN MULRONEY
AVANT DEFENSE
INTERROGATOIRE
A- All I can do is tell you about myself. I'm mot in
a position to talk about anybody else. When the
document egaid that I had a bank account in
Switgerland, false,. When the document said that I
received twenty percent (20%) of twenty million ¥
doliare ($20,000,000.00), false. When the documsant
said I received money f£rom Frank Moores, false,
When the document said that... that I had an account
elgpewhere, false. When the document said that I had
received whatever... there are twenty-nine (29) "
affirmations of fact here... alleged fact. Every
single cone of them, false as they apply to me.

My concern, Mr. Sheppard, was -- as I have
tried to tell you -- my conversations with Mr..
with Mr, Shreiber were to get some background and to | 1§
Bay... to shars with him my own profound dismay, and
he mgaid... he said "I have no idea why or how you
were involved in this... in this thing in any way".

327 |Q- But your search for the background did not include
whether..., wyou had or had not received the | 20

commigsions alleged in that document?

A=~ Well, 1look I.., perhaps I can explain why this...
I've tried to tell you why this was not a... & main
presccupation of mine. The Prime... I was Prime
Minigter of Canada for nine (%) years. Among the | 2§
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BRIAN MULRONEY

AVANT DEFENSE

INTERROGATOIRE
companiep that we owned a hundred percent (100%; of
wag the Atomic Energy Commission of Canada, A.E.C.L.

Last year, A.E.C.L. pald nine point three
million dollare ($9.300,000.00) in commissions to
pecple like thigp te sell the CANDU reactor. It*s
right in the annual report of A.E.C.L. The Canadian
Government pays commissicona every day to brokers, to
advieers, to lawyerse, to bankers, to people who sell
CANDU reactors and people, I suppose, who sell
airplanes., T don‘t know.

I was not what... what... as you can imagine,
what stuck with me were the allegations... -- I'm
BOTIrY -~ ... Lhe statements, not allegations... the
affirmations that drew me into a criminal
conspiracy., That ¢riminal conspiracy, Mr., Sheppard,
neveyr existed because I never participated in it,
directly or indirectly,

And so my family and I wers both overwhelmed by
the enormity of thepe accusations and congerned with
finding out what we could as to how I could clear my
name, whieh takes me back to the point that we
discussed earlier. I thought the Canadian
Government would help me in this. When it 4id not,
I wag obliged to take this action, which is why I'm

sitting in Court today confronting twe (2), four
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BRIAN MULRONEY

AVANT DEFENSE

INTERROGATOIRE
(4}, s8ix (€), gaven {7) lawyers paid by the
Government of Canads in this matter, ag a Canadian
citizen to defend my rights.

Now, if the Canadian Government had said "Look,

we have this document, Mr. Mulroney, we'll... we’ll 5
ghare it with you", I wouldn’'t have had to speak to
Mr. Bheppard... Mr. Shreiber, but he was the anly
ona helping me, at least with a little bit of
information.
2B Q- As part of that information, did he confirm to you| W
that he had, indeed, received commissions?
B Not at all.
zg (0 S, what 18 the information that you sought to
cbtain from him that you had sought to obtain from
the Canadian GSovernment in vain? 5
A- Well, as much information asg I could., You see...
30 Q- You said he had nothing to do with this?
A~ I'm sorry?
331 | Q- You gaid he had nothing to do with the matter?
A- I had nothing to do with ic, 20
332 {§- Exactly,
A- That's xright,
333 Q- 8o, why would someone who had nothing te do with
something wou had nothing to do with be in a
position to give you information? 25
PV/cce ~ 119 - - 7
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BRIAN MULRONEY
AVANT DEFENSE
INTERRCGGATOIRE
A~ But that'se the guestion we're dgoing to ask Sergeant
Fiegenwald., We want to have your clients here to
answer those guestions under oath.
Q- Yeah, but in the meantime I'm asking you...
B~ N5, no, net in the... ¥
Q- ««.., the guestion.
A~ .. meantime. That’s the... these are the people
who put together this document and we're going to
ask them that. I don’t know... Mr. SBheppard, if I
knew the answer, I‘d give it to you, but the only| W
people who know the anaswer for this monstrosity, as
it applies to me, are your clients.

And vou,.. I think you’'ll agree that the only
way that I can properly find out is... is to put
them under oath, the way I'm under oath for you, and | 1§
we're going to ask them a lot of guestions.

Q- I have no doubt you will...
A= You... you...
Q- .» but in the meantime...
A- .+ ¥0Ou can be sure of 1it. 20
G- ... I'm asking questions and I'm having a bit of
difficulty getting an answer to my last gquestion,
which is: what information 4did you obtain from Mr.
Shreiber when you say you had nothing to do witch any
of the matters stated or alleged in that document? | 2¥
PV/ o « 120 -
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BRIAN MULRONEY
. AVANT DEFENSE
INTERROGATOIRE
I You're telling ue this whole thing is a false suilt,
. g0 far as you're concernad?
A~ That is right.
' 13 Q- Bo, what information can you poseibly expect Mr,
Shreiber to give you about something he had nothing &
' to do with?
l A- That I had nothing to do with.
340 |- You, that's it.
I A- I had nothing to do with it.
341 0- Exactly. 1
l A~ I asked Mr. Shreiber, as we got this, 1if he would...
1f there was any information that he could give me,
I for example, about the... the... on the Tigsen deal,
' When we got this document, the document from
Switzerland, vyour e¢lients had convenisntliy blanked | 15
l things out with their friends in Switzerland,
3432 Q- What do vyou...
I A- The. .
l 343 [ Q- what do you mean by V"their friends in
Switzerlandv? 20
l | A- Well, I suppoBe the people that... that you gent
this document to.
I 344 Q- The Swiss authoritiesg?
l A- I don’'t know. It was gent to the Swiss authorities
and 1t was sBent to the twenty-four (24) members of | I¥
l FV/cc - 121 - 7 7
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BRIAN MULRONEY
AVANT DEFENSE
INTERROGATOIRE
the bank... the board of directors of the bank, as
I understand it. Many other people got this
' document in Switzerland.

Now, somebody blanked out parts of it and
for... by way of illustration, there was 2 blank 5
where it got to the gquestion of Tissen and the
cancellation of the Bear Head contract. We
finally... -- no thanks to your clients -- ... we
finally, on the twentieth (20th} of March... when
this matter war deposited in Court in Edmonton, wel
finally got a contract... a copy of this... of this
document with the blanks filled in. Here is one of
the blanks. It gays:

*Norman Spector, the chief of staff

to Mr. Mulroney, from nineteen 15

ninety (1890} to nineteen ninety-two

(1982), informed the R.C.M.P. that

he was instructed by Mr. Mulroney to

meet with the gsenior government
officials inpvolved iIn the approval %
of tha  Bear Head Project to
determine why the project was being
delayed... -- that's true -- ... and
te ensure that it was approved

expeditiously. -- That’s falge -- 25

PV/cc - 122 - 3
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BRIAN MULRONEY

AVANT DEFENSE

INTERROGATOIRE
After meeting with these cofficials,
in npineteen ninety (1950) or
nineteen oninety-one (1891},  Mr.
Spector learned that the Bear Head
Project would cost the Canadian 5
Government in excess of a hundred
miliion dollars (8100,000,000.00)
Canadian..., ~-- that’s true --
v and recommended to Mr., Mulroaney
that the project not proceed. H
~- That*g false --

Mz, Mulroney ingtructed tChat the

That'’'s true. &all of this and many other things
were eliminated, So, we had a series of blanks and | 1§
I was asking him i1if, based on his knowledge, he
could recongtruct a narrative that might make some
pense, bacause in almoet every page the Canadian
Government and/or ites agents in Switzerland had
deleted significant paragraphs, which made it almost | 2
impossible for an... for an ordinary reasonable
person to try and understand thise.

8o, he... he..., in point of fact, I should tell
you that the document that we ultimately received

was... wg got from the Courts in Alberta that Mr. | 2§

' project be cancelled.®
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BRIAN MULRONEY

AVANT DEFENSE

INTERROGATOIRE
Shreiber’s lawyer deposited when he initiated some
action againet the <Canadian Government, on the
twentieth {20th} of March. That's the kind of
conversation we had.

Q- Are you suaggesting that the deletions in the docu-
ment that you obtained in November were made by the
Canadian Government?

A~ I don't know.

- Ia it not a fact that the Canadian Government sent
& complete document to the Swigs?

A- I have no idea.

Q- Is it not a fact that the document thabt was issued
to the bhank was isgsued in a deleted form by the
Swiss authoricies?

B~ I have no idea,

Me GERALD TREMBLAY:

Mr. Sheppard, only your clients would know
that.

A - All I know, Mr. Sheppard, just te conclude, is that
with regard to all of those things, while yvou were
busy sending the do... -- neot you, your clientg --
sending that document €0 the Swiss, and the banks,
and the ambassador, and the R.C.M.¥P, liaison agent
in Berne, and what  appears to he half of

Switzerland, while you were doing that you wouldn’c
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BRIAN MULRONEY

AVANT DEFENSE

INTERROGATOIRE
give it to me.

We couldn't get a gopy of this document, which
ie why I was talking to Mr. Shreiber, trying to f£ind
cut bite and pieces, if he could shed any light on
how thip calamity had befallen my family. F

Me CLAUDE-ARMAND SHEPPARD:

348 Q- When did Mr. Tassé enter the picture?

A- Almost immediately, Mr. Sheppard., This happened on
the night of the pecond {2Znd), I immediately called
mon  assoclé Yves Fortier. J'al appelé Gérald| w
Tremblay, puis j'al appelé Harvey Yarovakl, et jrai
apprelé Roger Tassé, dang lea heures gui ont suivi.

Alors, malitre Tamsé ept entré dans le portrait
le ou vers le... le deux {2} ou le.,. je m‘'excuse,
lea ou wvers le troia (3) novembre, mil) neul cent ¥

quatre-vingtaquiﬁze {1995} .

349 Q- According to your narrative...
A- I'sm gorry?
350 Q- According to your narrative in paragraphs 17 and

following, Maitre Tagseé phoned the Minister of | 2
Justice on November fourth {4th}. What you say in

paragraph 17.1 is based on what Maitre Tassé told

you?
A~ He either told me ox he told other members of my
legal team. 5
PV/co - 125 -
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BRIAN MULRONEY
l AVANT DEFENSE
' INTERROGATOIRE
' 351 [Q-  Yeah. Let’s say i1t's information that was made
: available to you by Maitre Tassé, directly or
‘ indirectly. '
. A Yes.
352 (G- But you don’t know that as a fact, personally? §
l A~ No, I don't,
353 |G- 8till according to your narrative, 17.2...
i e I'm sorry?
. 354 |@- 8till according te your narrative, 17.2, the same
day... we talk about Saturday, November Eourth | o
A A~ M* hm
' 355 Q- ... he called Mary Dawgon, Interim Deputy Minister,
. and left a messagse. The same applies to this
: paragraph, it’se something you know either because | 15
' you were told or...
A~ No, he called me and tcld me,
I 3sg Q- He told yvou?
. A~ Yes,
- 87 Q- In any casgs, he didn‘t reach her that day? 20
' A~ He did not, no.
358 Q- Then, in 17.3, you say that the next day, Maltre
' Tassé received a call from Me. Dawson, and that he
indicated to her that if the minigter of Justice did
l not call back, he would want Lo meet her. Ig that | Z¥
l BV /oo - 128 - _
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BRIAN MULRONEY
AVANT DEFENSE
INTERROGATOIRE
something he told you or that vou found out?
B~ He told me that the... that the Deputy Minister of

Justice, Mr... the New Deputy Minister of Justice

was on holiday, and that Mary Dawson, who was the
Assoclate Peputy, was acting as... was the acting 5
Deputy Minigter. And that Mary Dawson, with whom I

had worked for many years, and indeed had appointed

her to this pogition, would.,.. would meet him.

Me CLAUDE-ARMAND SHEPPARD:

359 | Q- Then you say that, at five p.m. {5:00) approximately | #
on November fifth {(S5th), the Minister advised Maitre
Tagsé that he would not meet him? Is that something
Maitre Tassé told you?

L Yas.

380 o~ He then, according to 17.5, called back Ms. Dawson | ¥
for a meeting...

A- Yes.

31 | Q- ... and a rconvereation took place, and {finally a

meeting was set for the next morning, November sixth

{6th); 12 that something he told you or Lhat vyou| N

found out?

B~ He told me.

3g2 [Q- You also allege that, on the same evening, Sunday,
November fifth ({5th), Maitre Tassé phonad the
Ir Commiasionar of the R.C.M.P.,, for a meeting which | 2§
3 pv/ce e ,,
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AVANT DEFENSE

INTERROGATOIRE
wasg get for the pext morning at nine thirty (9:30},
which wae subseguently postponed to eleven thirty
{11:30}; is that something Maitre Tassé told you?
Yeg, he... he called to say that the... that the
Frime Minister had been..., that there had been a
break-in at 24 Sussex, and the R.0.M.P., was on the
carpet, and... because of the... Prime Minister was
very concerned about the negligence, and that the
meeting would take place not at the time but later,
because the Commissioner had te try and deal with
the almost tragic effects of that break-in, but that
the meeting would take place.
Now, according to paragraph 17.%, when Maftre Tassé
met Commigsioner Murray, he c¢ffered you a full
cooperation to asgsist in the Government’s ingairy;
did he report that to you?
¥es... All of this, Mr. SBSheppard, just to parhaps
expedite matters is... 18 confirmed in & letter that
Mr. Tassé ment to Minlster Rock on November eighth
{Bth) .
Now, when you retained the services of Maitre Tassé,
vou were aware of the fact that he had been Daputy
Minigter of Justice?
Yes.

Were you aware of the fact or did you inguire, at
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BRIAN MULRONEY
AVANT DEFENSE
INTERROGATOIRE

O Dy ES My e ON G SR OY A SN G SN my ab G wn pa

that time, whather Maitre Tassé had ocurrently
mandates of the Government of Canada?
Me GERALD TREMBLAY:

Objection. $a n’'a aucune espéce de rapport.
Mafitre Tasséd a regu un mandat puls, profession- 5
nellement, 11 1'a acceptcsd, C?est un mandat gu’'il
n‘a pas caché. I1 v a des lettres gui ont &té
déposées au dossier. Il l'a... c’é&tait of... of
public record.

Il est pas gquestion ici de faire des innvendo| W
gquant &... aux mandats que pourrait avolr d'autres
gsources ce Sous-ministre de la justice, gui a &té un
grand Sous-ministre de la Justice sgous plusieurs
gouvernements, comme vous le savez aussi.

Me JACQUES JEANSONNE: %

In fact, vyour guestion implies that Malitre
Tassé was asking under a conflict of interest.

Me CLAUDE-ARMAND SHEPDPARD:

Maitre Jeanscn, I can deal with one...

Me JACQUES JEANSONNE: 28

Jeansonng.

Me CLAUDE-ARMAND SHEPPARD:
.+. I deal with one objection at a time, and

what my question imply is...

25
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BRIAN MULRONEY
AVANT DEFENSE
INTERROGATUIRE
Me JACQUES JEANSONNE:
Is wery clear,
.Me CLAUDE - ARMAND SHEPPARD:
Perhaps very ¢lear to you and no one elge.
366 Q- Did you inguire, when you retained the services of &
Maitre Tassé, whether, at that time, he also
represented the Government of Canada?
Me GERALD TREMBLAY:
Objection. It's absolutely... it’'s not

relevant to any of the issues, I’s an innuendo. | W

t};is cage, It's objectionable and it... and, Mr,
Bheppard, you should anot be proud of that type of
guedgcion.
Me JACQUES JEANSONNE: 15
it is lipellous, Maicre Tassé.
Me CLAUDE-ARMAND SHEFPARD:

Perhaps you can continue threatening and 111
continne my gquestiona when you are through with
Your. .. 20

A- Mr., Sheppard, maybe I could enlighten a little bit
here. It ig the prerogative of the Prime Minister
to name all the Deputy Ministers. They work Eor
Ministers, but they are chosen by the Prime

Minister. Roger Tassé, who had been Mr., Chrétien’'a| 2§
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BERIAN MULRONEY

AVANT DEFENKE

INTERROGATOIRE
Deputy Minister of Justice and had been Mr,
Trudeau’'s legal adviger on the... la Charte des
droits &t libertés, recognized as a truly extra-
ordinary public servant.

When I came to office, he had served, by the
way, five (B) vyears as Deputy... in the... Deputy
Minister in the office of the Solicitor General
regponsible for the police, and he sexved for tCen
(10} years as a Deputy Minister of Justice.

widely acclaimed as one of the most thoughtful
and effectilive public servants in modern Canadian
history, when I came in, a new pelitical party, I
was honored to retain him. And when he left office,
when he left public service to join Mr. Chrétien’'s
law £irm, Mr. Chrétien had resigned from the House
of Commons and they were practising law together
with Eddie Goldenberyg, I instructed Mr. Tellier to
retain Mr, Tassé a= one of my advisers on
constitutional matters involved in the Meech Lake
Accord where he performed brilliantly. And so...
and which I consider one of the major achievements
of my government and I,.. I'm always grateful to him
for the tremendous role that he d4id.

My point is simple. With public servants of

this high guality, you can accept as an article of
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EBRIAN MULRONEY

AVANT DEFENSE

INTERROGATOIRE
faith that if he accepts a mandate, there are no
conflicts and there is no grey areas and there ig no
doubt, there’'s only honest service,
You filed as Exhibit P-8.1 a letter dated November
seeventeenth (17th} from Sergeant Fiegenwald to
Maftre Tassé. You have it in front of you?
Yag,
You will noties, 1in the sgecond paragraph, that
Sergeant Flegenwald advimes Maitre Tassé that, on
Nsvemb;r fourteenth (l14th}, the Government hagdg
written the Swiss authorities to emphasize or
reemphasize  that the Swigs raguest outlines
allegations and that the information provided must
be read in that c¢ontext and insisting on
confidentialicey,

Ies it not a fact that Maftre Tassé& reported to
yvou that he had seen a copy of that letbbter sent by
the Canadian Government to the Swiss authorities on
November fourteenth {(Ll4th}?

He may have. But could I just draw youy attention
on that lettexr to the fact that where Mr., Fiegenwald
says that.., the second paragraph:

"On November fourteenth {14th}, Mizse

Prost of the Department of Justice

wrote to the Swisgses authorities as a
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BRIAN MULRONEY

AVANT DEFENSE

INTERROGATOIRE
result of your letter dated November
eighth (8th}), reemphasizing... re-
emphagizging that the request

outlines allegations of criminal

|
|
I
|
'
.. activity, and that the information 5
I providing in the rsgueest must be
. read in that context.*
) Could you tell me, Mr. Bheppard, and given your
' experience, if you think the following statement is
an allegation? o
': *Thig invegtigation is of sgeriocus
concern to the Government of Canada,
l a8 it invelvesg criminal activity on
I- the part of & former Prime
Minigter, v 5
i Would you say that's an allegation? Or would
vou gay that that’s B conclusive statement of fact?
., 369 Q- When you make, Mr. Mulroney...
. A- and... and thevein... and therein, if I may e=ay,
. lies the diliemma. We were... we were seeking to| 20
. have that kind of information removed £fram the
document. The Gouvernment continued to say that
l these are opnly allegations.
l And if I... if ¥ can jusk give you a further...
further indication, and ask for your consideration| 2§
' oV/cc _ - 133 -
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BRIAN MULRONEY
'. AVANT DEFENSE
INTERROGATOIRE
l of this, another statenent:
' *The above thrae (3} cases
} demonstrate an ongoing gcheme by Mr.
'. Mulroney, Mr., Moores, ard Mr.
Sechreiber to defraud the Canadian ]
l Government of millions of dollars of
l public funds from the time Mr.
Mulroney took office in September of
l nineteen eighty-four (1984) until he
resigned in June of ninsteen ninety- w
' three (1%9%3)."Y
i This iz an allegation? You‘re much too
f gophisticated a lawyer and a philologist to try
' that. This is a fascist emndémnatimn, without. ..
- without the accusged being present. This is a | 1§
.A gtatement of fact where the Goverpment of Canada
Bl erects ltgelf into the position of judge, jury, and
' exacutioner,
l And our peint..,. -- I hope you undsrstand it --
7 ... our point at that... at that moment in time was | 20
l to have these very damaging declarations withdrawn,
' sub... we never contested the right of the R.C.M.P.
to dinvestigate whomever they wanted, in whatever
l circumstancesg. But thig was not an investigation,
, this was a statement by the R.C.M.P. that crimeg had | 25
' PV/cc - 134 - -
: AUDIQTRANSTRIPT, Division de Pierre Vitalre & Associds Ltée
‘
~Public Diaclostire Set 001 W o 16 RGCOLG5T
134
AGCI0057 1@

L34



BRIAN MULRONEY

AVANT DEFENSE

INTERROGATCOIRE
been committed.

And what we were saying, and... was, "Please
withdraw these and substitute whatever appropriate
words", and Mr. Flegenwald keeps saying, "But, no,
these are only allegations", And... and any... you
know, a dJudge will have to decide whether,.. it
wan‘t be up to you or me, Mr. Sheppard, it'll be up
to a judge of the Superior Court to decide whethsr
this 1s an allegation, or this is a statement of
fact.

8u, that wa# the debate at that particular
time, that’'s why we found it so very damaging. And
that’s why we found it so sad chat the Government of
Canada would not amend itg declaration, thereby
causing, and continuing to this day, as we speak, to
aggravate the damages to which I am entitled,
because of their refusal to withdraw statements that
are palpably and demonstrably false, and for which
there is8 neither evidence or justification.

Me JACQUESE JEANSONNE:

Now, Mr. Sheppard, your guestion reglated to
whether or not Maltre Tassé had relayed to Mr,
Mulroney the fact that he would have been shown a
iletter dated November fourteenth {(14th}, nineteen

ninety-five (1995} by the Government of Canada to

BV /e 7 - 135 -
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BRIAN MULRONEY

AVANT DEFENSE

INTERROGATOIRE
the Swiss Government, we're still playing hide and
#eek heare, you have not, obviously, filed a copy of
that letter, a copy of that letter was never gilven

to anybody, and if you wish to pursue that line of

|
1
J
|
|
guestioning, I would invite you, 1f you still want 5
l to... to provide us with a ¢opy of that letter, so
therefore we will have an enlightened discussion on
l the content of that letter.
l Me CLAUDE-ARMAND SHEPPARD:
Maftre Jeansonne, thig is an examination on| o
' discovery of...
. Me JACQUES JEANSONNE:
' Before plea.
;
l Me CLAUDE-ARMAND SHEPFARD: 15
' N o) P + §
Me JACQUES JEANSONNE:
' Therefore you are limited to the allegatlons in
l the demand.
Me CLAUDE-ARMAND SHEPPARD: 25
I v.. of the Plaintiff. The witness has answered
my guestion, and then added comments with which I
I will not deal, because i1it’s not for counsel to
answer the witness’ guestions, and 1if you are
' interested in documents, theye’s a time and place, | 25
l PV/ce - 136 - _
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Me JACQUEES JEANBONNE:

A- Wa're pleased. We're pleased. We'wve been asking...

Q_

Me CLAUDE-ARMAND SHEPPARD:

A=
Q»

Me GERALD TREMBLAY:

BRIAN MULRONEY

AVANT DEFENSE

INTERROGATOIRE
you very well know, to obtain them. And, in fact,'
you may cbtain them fapter than you even imagine in

your wildesat dreams.
Well, wea're pleased.,, we’re pleased... 5

we've been asking since the second (2nd} of
Hovember, please don‘t keep us waitipng any longer,
Mr. SBheppard. Why don‘t you produce today the
evidence of who these... who these people are that | M
gave you thig evidence?

I'd like to remin,..

Maitre Jean,.. well, First of all...

Please... please give us the ans... 15

¥irst of all, I think that, while I consider

the three {3} of you formidable.,,

Let‘s get...

Me CLAUDE-ARMAND SHEPPARD: 20

Me GERALD TREMBLAY:

... members of the Bar, it’'s easiler 1f I can

deal with one {1) objection at a time.

Let's garry on, please.

5
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BRIAN MULRONEY
AVANT DEFENSE
INTERROGATOIRE

Me CLAUDE-ARMAND SHEPPARD:

And that’'g exactly what I'm suggesting,.

2 |0 The letter that you're referrving to is not a lstter
that deals with the evidence on which the
allegations are based, but, Mr. Mulroney, what I 5
would like to ask you ig, etill in Exhibit 8.1, in
the very same paragraph that you read from, you are
algo advised, aren’'t vyou, oY your counsel is
adviged, and I guote:

#*The Swigs authorities have 10
confirmed to the R.C.M.P, liaison
and an officer in Berne, that they
are well aware that a regussgt
contains only allegationsg, and that
no conclusions concerning the guilt 15
or innocence of the persons named in
the request has been made.”

B~ That‘s what...

373 Q- That was conveyed to you?d

B~ Yes, what you’ve dusgt.,.., this is precisely the 20
point. Mr. Fiegenwald isg saying that the following
statement is only an allegation.

174 Q- No, that the Swiss recognlze that it's an

allegation,

4 Well, you bring the Swiss here and we’'ll interrogate | 24
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BRIAN MULRONEY
' AVANT DEFENSE
INTERROGATOIRE
. the Swiss in respect of their understanding of the
l English language. But I can bet you a dellar to a
donut right now that vyou won't £ind anyone in
. SBwitzerland wheo thinks this is an allegation. This
ig an indictment. This is a conviction. This is a 5
' statement that the Government of Canada has found me
guilty of a crime, Not only o©f a crime, Mr.
l Sheppard, I have heen found guilty of & c¢rime in the
i nine {8} years that I have held office.
There's a statement right here that says that 1w
i i’we been guilcy of a orime for the nine (8} years
that I've held office. I've never committed a crime
. in my life. This statement is completely false.
l "The above three {3) cases
demeonstrate an ongoling scheme hy Mr, 15
' Mulroney, Mr, Moores and Mr.
S8hreiber to defraud the Canadian
' Government of miilions of dollarse of
. publiec Ffunds from the time HMr.
Mulroney took office in September of 24
' nineteen eighty-four (158&4) until he
} regsigned in June of ninereen ninety-
I three (1883)*",
'. Mr. Sheppard, all I agk is this, is that if you
have a witnesgs, or an... or a pilece of evidence, or | ¥
' FV/ce - 139 -
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to a deep seated conviction,

ronfidentialt.

ERIAN MULRONEY
AVANT DEFENSE
INTERROGATOIRE

an expert who will come bafore this Court and BLate

that this ie an opinion or an allegaticn as opposed

hear him.

1’d very much like to

To conclude, Mr. Sheppard, may I? In regard to 5

what SBergeant Fiegenwald here says:

" The Swigs authorities have
confirmed to the R.C.M.P. l1liaigon
and an officer in Berne... -» he's
another guy who got the document,
there’'s ona more on the list -=- ...
that they arse well aware that the
request contains only allegations,
and that no conclusion concern the
gullt or innocence of the person’s
name on the reguest has besn made.
This ocours... wg dare prepared to
make a statement to the media to the
effect that the regusst contains
only allegations, and that o
conciugionsg have been reached by the

R.C.m.pP."

If you lock at the final point of the document

gsent by Ms, Prost, it saye, "Thise... the reguest is

- 140 -
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BRIAN MULRONEY
AVANT DEFENSE
INTERROGATOIRE

"subject only to the disclosure that itg execution

might entail". Well, its execution, in Switzerland,

entails its promulgation to many people.

And the libel is transmitted into the hands of
literally douzens of people. Now, did Sergeant 5
rlegenwald ksow that when he wrote that? I dont‘t
know, That’'s a guestion, I guppose, the judge will
have Lo answer.

But this thing, you know, was about as
confidential as & caucus secret. Except when I was| 10
Prime Minister, when secrecy was total,

375 |Q- You have alleged in paragraph 11.1 and following,
and particularly 11.1.5, that the order was... the
Swiss order was sent to the board of the Swiss Bank
Corporation, and you then list two... two (3) pages | 15
of names; do you, &8 a fact, know whether any of
these 4individuals got the order, or are you Just
saying that the beoard i3 made up of thess
individuala?

B~ Uh.,.. all I know.., all I know 1la... -- c'est B-77% 20

‘Me GERALD TREMBLAY:

M’ hm.

A- All I know is that in the exhibit that you have in

P-7, that this document from the Swigg Federal

Public Proeecutor’s office once received by them dn | 24
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BRIAN MULRONEY

AVANT DEFENEE

INTERROGATOIRE
Switzerland, having been transmitted by the Canadian
Government, & registered letter, thig document, an
ordey, which is esgentially what is contained in the
Canadian Government’s document. It says right on
the top, *Toc the board of directors of the Swiss 5
Bank Corporation, Paradeplatz &, 8000 Zurich".

My aggumption is that this was =sent because
it‘s addressed to all the members. Now, ouy experts
in 8Switzerland checked, and I don’'t... I do not know
this for a fact, Mr., Sheppard, but I can just tell 10
you that first the B8Swlss Prosacutor's office
directed under the law that it be sent to all
members of the board of directors of the bank, and
here is a member.., hers ig & list of the board of
directors of the bank. 1§

Twenty-four (24} of the leading European
buginess people, in finance and industry, who were
seized of thie information, presumably seized of
this information along with many other people.

To say that this wae handled with discretion | 2
ig, I think, a bit of a misleading statement,

378 Q- Do you know as a fact that the order was sent to
each individual member of that board?
A- Nao, I... I‘ve already told you, I do not know. All

I know is what I gee, and what 1 sge is & letter | 2§

BV/cao - 14z -
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BRIAN MULRONEY
AVANT DEFENSE
INTERROGATOIRE

ingtruct... a letter addresgsing this documesnt to all

the members of the board of directors of the Swiss

Bank Corporation.

And the law in Switzerland, as you know,
requires that such documents go to members of the 5
board of directors. Now, this would be like a
selzure againgt... a document like thiz against Mr,
Chrétien being sent to the Bank of Mentreal, with
its forty (40) members, leading business people, and
this thing not finding ite way inte a Canadian| 72
newspaper within hours.

Sergeant Fiegenwald’s statement about prudence
and wcaution is, of c¢ourse, extremely misleading,
because he ought to have known what was going to
happen to this document., E]
377 Q- Can you draw my attention toe which part of B-7 you

are referring to?

Me GERALD TREMBLAY:

Yeah.

A~ Yes. After the third page, it says, "Swiss Federal | 0
Frosecutor’s office®, registered letter to the board
of direvgtors of Schwaizerischer Bankvereln,
Paradeplatz &, 8000 Zurich,

Now, I don... as I esay, I have no personal

knowledge that thias was delivered, but that's what | 2
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BRIAN MULRONEY
LVANT DEFENSE
INTERROGATOIRE
the law regquires, and that’s what appears to have
trangpired,.

Toe complete, if I may, on the guestion you
asked me, within hours, we recsived, o1 the
fifteenth ({(15th) of November, a fax from Der
Spiegel, addreasged to me, which says:

rSplegel Magagzine has learned that a

regueat sent by ths R.C.M.P.

investigators to the Owiss

authorities contains allegations

against your person. The

allegations are based o1t the

information that an account wasg

ppened between ninetesn esighty-gix

{1988} and ninetsen elghty-geven

(1287) at the Swiss Bank in Zurich.

This account wasg dedicated to

transfer parts of Airbus commissions

to you, We would like you to answar

the following guestions. Do you

know aboutr the existepnce of this

account? For which purpose was the

money transferred? What comments

would you make to the R.O.M.P.

allegations?¥

- 144 -
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BRIAN MULRONEY
AVANT DEFENSE
INTERROGATOIERE
Where do you think that came from?
Then the next day we hear from MaclLean's
Magazine, on the sixteenth (léth}:
“We have infoermation that your name
is on the reguest sent to the Swiss 5
authorities on QOctober third {(3rd},
nineteen ninety-five (1995} by the
Canadian Government, As you are
aware, there ig wide digcussion that
the account number 34117,..*% 1
They even have the account number.
¥ees 34...°
I didn’'t know about it. I didn’t know about
it.
"... 34117, code name Devon, which 5
was set up for you by Mr. Moores
and/or Mr. Schreiber, in Zurich, in
nineteen elighty-six (1886). The
significance of the code name..."
And so on. Bo... 20
rrlease commpent... please comment
by,..¥
I'm told, "Please comment by..." such and such
a time.

Well, you know, you have to apply the test, Mr. %
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BRIAN MULRONEY

AVANT DEFENSE

INTERRCGATOIRE
Sheppard, of the... of the reasgonable man. What...
how do you think McLean’'s Magazine, and how do you
think Spilegel got their,.. got their information
from the S8wiss authorities? They were given it,
And they were given it presumably because it was §
being widely circulated, I assume. Because they are
conveying to me information that I had no knowledge
of, and which was conveyed to them by your clients.
3178 IQ- By then you had received the translation prepared by

Blum & Partnex? 10

A- By then I had received... no.
a7y Q- Novembey fifteenth {15th).
A= I had received the tranmsla...
380 Q- Yeah.
(A .+. which contained only part of the document sent | #F
by the Government of Canada. Significant parts were
omitcted. Indead, one (1) Canadian journalist took
pride in going on television and peointing out the...
the holes in this, and suggesting that thers were
ineriminating evidence coming... forthcoming against | 28
me as a result of it, adding further to the damages
to me and my family,

3Bl (R Who was that? Which, ..

A~ Fardon?
agz (g- Which Canadian journalist? 25
PV/ce - 146 -
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BRIAN MULRONEY
AVANT DEFENSE
INTERROGATOIRE

A- I don't know. Bt je termine 1la-dessus. Maftre
Tremblay a attiré mon attention... le douze (12},
maftre... le douze {12), maitre Sheppard, dans le
journal La Pregge...

"La demande dfentraide judiciaire 5
présentée par le Capada a &t& jugéde
recevable, a préecisé le porte-
parole, gui n‘'était pag autorigé a
donner d'autres deétails. ¥l a
indigué § Berme,.,." 10
Un porte-parcle du QGouvernement fédéral de
Justice. .. au Canada, g¢a ? fa, oc‘east tombé
dirgctement in a straight line.

383 (o Xou refer to 7.17

A- Yes. 15

384 |Q- P-7.1.

A- ul. Et la wvellle, maltre Sheppard, la veille,
selon la té&lévision suigse alémanique DSR, des
rasponsables de politique eanadienne gui n’ont pas
éré nommég auraient touché& de fortes commigsions, |
Vous envoyezr un document en allemand. (a se ramasge
en Suisse en allemand, Bt la premliére fulte, c'est
au résgeau allemand de la télévigion suisgse, repris
le lendemain par l'Agence France-Presse ot en

premiére page de La FPresse. Et le crescendo & | 2§
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BRIAN MULRONEY
AVANT DEFENSE
INTERROGATOIRE

partir du douze {12 jusqu’aun dix-huit (18) avec des

menaces de publication de mon nom. Moi, entre-

temps, je cogne 4 toutes les portes & Ottawa pour

essayer d’'é&viter cette catastrophe pour ma famille

et moil-méme, et on me dit que non. 3

ags (- Is it not a fact that the first public mention of
your name was in the Pinancial Post article?

A- That is right.

38¢ Q- And I think you filed this as Exhibit P-7.5.

A~ That's right. 17

4387 - That's the article which appeared on the eighteenth
{18ch}, I believe, eh?

A- That's right, Saturday the eighteenth (18th).

388 Q- Now, i1t has been acknowledged, hag it not, by your

spokesman, that the English text to which that | 1§

article referas is the Blum & Partner transglation?

A~ I... I don't know, vyou'd have to show me the
acknowledgement .
3gs [Q- I refer you, Mr. Mulroney, to a story which appeared

in the Montreal Gazstte of Friday, March twenty- | 2
second (22nd}, under the byline Ralph MacDonald.
A~ That would be really reliable.
390 (G- Well, what might not be reliable, then, is what your
spokesman ig gquoted as saying.

A- I have no... L... 25

PV/cc - 148 -
AUDIOTRANSCRIPT, mivizion ¢ Piers Vilaits & Assooiés Lide

1@ o 6% ' ' ' AGCOD0S,

Public Disclosure Set 001
<%

AGCO005T AGCOO0S7 W8
(kY



BRIAN MULRONEY
AVANT DEFENSE
INTERROGATOIRE
Me GERALD TREMBLAY:
Maitre... mafitre Sheppard, je...
Me CLAUDE-ARMAND SHEPPARD:
ag1 Q- I wiil show you...
Me GERALD TREMBLAY: 5
... Maitre Sheppard, I will object. I don't
think that it is appropriate to creoss-examine the

pPresent witness on a press clipping that he has not

alleged on a statement which is reported by a... the
newspaper, not a statement attributed to Mr. 10
Mulroney, but a... a statement attributed to a third
person.

I don't think that Mr. Mulroney should be
crogg-examined on that. I think that you have to
stick to the allegations vou had asked Mr. Mulroney | 1§
and 1t's P-7E... you had asked Mr. Mulroney ques-
tions on tha article of the Financial Post. Then,
you switched to something else.

It's your privilege that you have not pursued
the Financial Post article further, and I don't | 20
think that you should examine on hundreds of ar-
ticles which have been published ever since themn,

If vou want to allege those documents in your
defenge, then vou will do it, and then you knew what

you were doing when you wanted to examine before | 2§
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BRIAN MULRONEY

AVANT DEFENSE

INTERROGATOIRE
plea. It's not the mame as after plea.

After plea, we’ll gasa, you know, bhut now noune
of that documentation is alleged and I don’t think
that you should pursue that... that line ©of gues-
tioning. ¥

The statement of claim has been on the recoxd
since November, we’re in April and we still don't
have your position and your plea. You've made your
bed in that way, so you examine Mr. Mulroney on his
allegations and nothing else. mw

Me CLAUDE-ARMAND SHEPPARD:

362 ig- Mr. Mulroney, you allege the article which you filed
ag EBExhibit 7.5%, which lg the Philip Matthaus’ gtory
in the Filnancial Post. Is it not a fact that you
are aware that that story is basged on... in part on| 1§

the tranglatiom that you obtained from Blum &

Partner?

A- I have no idea where he... Mr. Matthaus obtained hig
information. Good dourmalists have many sources,
You are aware, however, Mr. SBheppard, of Mr. 2

Matthaus‘’ repeated public statements to the follow-
ing effect:

“rhat I, Philip Matthaus, did not receive thes
document from Brian Mulromey or any of his asso-

ciates or partpners at any time® 1s clearly on the | 2¥
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BRIAN MULRONEY
AVANT DEFENSE

INTERROGATOIRE
record. I have no idea where he got his informa-
tion,
383 Q- 80 you say he is on the record as saying that the

document that he uged was not obtained from you or
from your entourage? ¥

A~ That is right.

31384 Q- Where did he say that?

A~ He gaid it on televigion... he said it last night on
television., You migsed a geood program.

395 | Q- I wasg otherwise oceupied, fa

A Well, he... he gaid it again last night. But he has
gald it many times publicly in print, We have
coples we'd be happy to share with you.

386 Q- But do I then take it that scmewhere oy other, he
was able to,.,. as a good journalist, to put his | 15
hande on the document that youw had obtained from
your... let’g ¢all him *8wiss ftranslatcr®, but that
neither you nor your entourage supplied in?

Me GERALD TREMBLAY:

Monsieur... momnsieur Sheppard... Mr. Mulroney | 20
did not say - and he’'s in no position to say - that
what Mr. Matthaus had was what Mr, Mulroney had.
The only thing Mr... and you've got his answer. HMr.
Mulroney does not know the document he had and where

he got it from. 25
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BERIAN MULRONEY
AVANT DEFENSE
INTHRROGATCIRE
A- I...
Me GERALD TREMBLAY:
One thing, he certainly didn’t get it from us.
A- I indicated to you earlier, Mr. Sheppard, that when
I firat spoke with Mr. Shreiber, he indicated to me F 3

that he would rcause a translation to be made for his

advisers... legal and financial advisers that he has
arpund the world, and that when that was done he
would send me & gopy.

A copy was sent Lo me, and Philip Matthaus | W
gimply confirme the truth, that is the document that
was used for the publication in the Fipancial Post,
on the morning of the eighteenth (18th) of Novambsesr
ninsteen ninecty-five (1995), did not come from me,
directly or indirectly, or any of my people. 15

Me CLAUDE-ARMAND SHEPPARD:

387 Q- Ares you aware of statements which were made on your
behalf by Mr. Luc Lavoie in connection with those
documenta?

A= You‘d... I would have to examine the statementsg. 28

238 Q- Well...

B~ Mx.,.. Mr. Lavoie has been good enough to act as a
spokesman for me, a very able one, and... and he...
he has made g number of agtatements and I'4d have to

examine the one inm particular. 25
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BRIAN MULRONEY
AVANT DREFENSE

INTERROGATOIRE
Me GHRALD TREMBLAY:
Again, Mr. Sheppard, if you have a... a defense
to make... to present one in which you would put in

some statementg made by third parties, then we will
deal with them. For the time being, you're limited 5
to the allegations here, and you have the answers of
the witness on the... on what he did with the docu-

ment that he got from Bwitzerland.
{DISCUSSION OFF RECORD) 1o

Me CLAUDE-ARMAND SHEPPARD:
3g9g | Q- We are on the spubject of Mr. Lavoie; you retained
the services of Mr. Laveile to act a8 your spokesman
in connection with this matter? With the &Airbus | 1§
matter?
A~ Yas.
400 £~ He and his firm, National Public Relations?
Me GERALD TREMBLAY:
It's not 7relevant. Objection, ic'as not | &
raelavant.
Me CLAUDE-ARMAND SHEPPARD:
Maltre Tremblay.
Me GERALD TREMBLAY:
Yes, 25
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BRIAN MULRONEY
AVANT DEFENSE
INTERRCGATOIRE
Me CLAUDE-ARMAND SHEPPARD:
I refer you to paragraphs 30.9 of Mr.
Mulroney's statement of claim...
Me GERALD TREMBLAY:
That’s right, ask a guestion on that. §
Me CLAUDE-ARMAND SHEPPARD:
Wall, 4f you didn’t interzupt me, I might be

able teo ask my question,

Me GERALD TREMBLAY: 10
But the allegation is... anyway, go ahead, Mr,
Sheppard.

Me CLAUDE-ARMAND SHEPPARD:

401 [Q- In paragraph 30.8 you refer to a spokesman of your-
self, Mr. Luc¢ Lavoie, who returned a call from Der | 4
Spiegel. In the next paragraph, you refer to a
communicacion between a fjournalist called Steve E,
Cameron to the office of Lnc Lavoie, 8o, is it
correct te say that you had retained Mr, Lavpie bo
speak on your behalf in this matter? 20

A- At bthat point in time, I had retained Mr. Lavoie to
provide me with help. Mr. Lavoie ig an o©l1d friend
of mine, he worked with me as Deputy Chief of staff,
in Cttawa, and I... he was helping me deal with what

wag a growing nightmare for me and my family. And, 25
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BRIAN MULRONEY
AVANT DEFENSE
INTERROGATOIRE
yeg, ha was there bo help me.
402 Q- Ckay.
A- And... and in the course of doing this, he,.., he
assumed the role of spokesman,
403 [ 0- And he made,..,. he communicated with the media on E
your behalf?
A~ Well, when the medla callesd him, I suppose he did,
ves.
404 |Q- Are you familiar with a statement attributed to your
spokesmAan iu the CGlobe and Mail of December Tifth | f2
{5th), nineteen ninety-five (1995), which I will
read to vou, and before vou rush to answer, I want
to know whether Maitre Tremblay has anything to say.
haocte:
*Referring tc Mr. Mulroney’s copy, 15
Mr. Lavolie says that we know where
it came Ffrom, it came Ffrom EBlum &
Partner®,
And are vou familiar with a second statement on
the subject made by your spokesman 1ln the Montreal | 20
Gazatte of March twenty-second (22nd}, wnineteen
ninety-gix [19%6), I gquote:
"Mulroney spokesman, Luc Laveils,
gaid yesterday that a document

Matthaus hag used foxr his gtory 25
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BRIAN MULRONEY

AVANT DEFENSE

INTERROGATOIRE
seemed to be copies of Mulroney’s

documentsg®,

You want me to show you...
Me JACQUES JEANSONNE:
No, 5
408 Q- Don’t anawer that.
Me GERALD TREMBLAY:
Cbjection. It’s... the... the... the ambiguity
here, a document which comeg from Blum and...
whatever, is a document coming from there, but it | 10

doean‘t mean that it's a document coming from My,

Mulronsy.

That’'s where.., that's whers you c¢Create an
ambiguity which is... which 4is not appropriate,
which is bad and which... which continues a... a]
Fable which has been... which has been going around
for... for a few weeks, and which hasg been repsated
vegterday.

Wherevey that document came from, whether or
not it‘'s a Blum document, it doess not come £rom Mr. | 20
Mulroney and his entourage. And furthermore, your
guestion ls not in relation to any allegation of the
demand .,

Me CLAUDE-ARMAND SHEPPARD:

Well, Malftre Jeansonne, the rule is that one | 2§
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BRIAN MULRONEY
AVANT DEFENSE
INTERROGATCIRE
lawyer speaks to an objection at the same time,
Me JACQUES JEANSONNE:
Show me this rule.
Me GERALD TREMBLAY:
8¢, it’'s objected and objected again. 5
Me CLAUDE-ARMAND SHEPPARD:
I thought you could stand on your own two feet.
I did not need vyou and your assistance, Maltre
Tremblay.
Me GERALD TREMBLAY: 10
Well, you’'re not... you're not in a position to
speaak too much.
Me CLAUDE-ARMAND SHEPPARD:
Bxcept they don't.,.
Me GERALD TREMBLAY: 15
Exc¢ept they don’'t gpsak. Well, mine speaks.

Me CLAUDE-ARMAND SHEPPARD:

They know their place, that's the difference,

Q- I refer you to Exhibie P-5, which is Malitre Tasszé's
letter of November aeighth (8th) to the Minister of | 27
Justice. I draw your attention to the third para-
graph where you... where Maftre Tassé pays:

*Mr., Mulroney cbhviously accepts that
both the R.C.M_F, and your
Department. .. " 25
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BRIAN MULRONEY

AVANT DEFENSE

INTERROGATOIRE
The Department of Justice, I presums...
.., have the responsgibility, indeed
the obligation, to Iinvestigate al-

leged breachesg of our laws, and,

where reguired to seek the assgig- §

tance of foreign countriesg. That is

not the point, what ig not accept-

able are the statements made on your
behalf and the reguegt addressed to
the Swigs guthorities. ¥ ia
Would it bhe fair te say that that position con-

veyed by Maltre Tassé is one yvou agree with?

A Yeg, indeed. Attenuated, of course, by what ig also
in the,.. the... in the same letter...
407 g~ Yeah. : 3

..» where it’'s prefaced with the words:
"The reguest hasg come to the atlten-
tion of Mr., Mulroney only late lasgt
week and has caus;d him great con-
sternation."” Xa
And then:

“For axample, Mr. Mulroney velemant-
1y obijects to the statement on pages
9 that ‘The three (3) above men-

tioned cases are proof of an ongoing 25
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BRIAN MULRONEY
AVANT DEFENSE
INTERROGATOIRE

congpiracy between Mr. Mulroney, Mr.

Mooreg, and Mr, Shreiber to defraud
the Canadian Government’, and so on.
He vehemently objects to the state-

ment on page 12 that ‘Thig investi- 5

gation is of great importance to the
Canadian Government hecause it con-
cerns criminal activities on the
farther part of & former Prime
Minister’ ., " 10
And then he says:

iIn our view, these are truly ex-
tracrdinary gtatements that go much
beyond a recital of facts which
would justify the agsgistance of the 15
Bwigs authorities in an investiga-
tion conducted 4o Canada by the
R.C.M P, Thege sgtatements clearliy
affirm that the Canadian authori-
ties, in particular your department, 20
have reached the conclusion..."

Not "investigating'...

"... have reached the conclugion
that Mr. Mulropey has breached the

criminal law. In the circumstances, 25
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BRIAN MULRONEY

AVENT DEFENSE

INTERROGATOIRE
you will understand Mr., Mulroney’s
digbelief and digtregs when he dis-
covered that the Canadian authori-
ties had, in thelr reguest to a for-
eign government for agsigtance in 5
thelr investigation, effectively la-
belied bim a ocriminal. We,.. we
reiterate these denials.
Furthermore, the R.C.M.P. has been
informed that Mr. Mulroney ig pre- 1w
pared to cooperate with them in
their investigation. Indeed, he is
agtonighed that the R.C.M.P. has not
even chosen to meet with him before
making such grave accusations. In 15
light of the most improper, unjusti-
fied and highly damaging statements
contained in the reguest to the
Swiss authorities, we urge you to
pergonally review the matter, and 2
direct your department to withdraw
the request already made, and to
present, 1f that is the wish of the
R.C.M.P., a new reguest that ig more

regpectful of basic rules of fair- F
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BRIAN MULRONEY
AVANT DEVENSE
INTERROGATOIRE
ness and decency.®
I accept the principle very well that,.. that

wag articulated by Maitre Tagsgé, but it is enveloped

in a series of Jjudicial principles, all of which

I
|
i
|
|
were wviolated by the R.C.M.P. and the Justice 5
' Department in their treatment of me.
. l408 sE I know, that's your position, made very c¢lear in the
action.
' A~ Yeah.
409 | Q- Ir fact, when you launched your lawsuit, & press | W
' conference was held on your behalf, in which your
' varioueg counsel, including Maitre Tassé&, partici-
' pated. Do you ramember that?
l B~ Yeg, I do.
i 410 - I gather you were not present, but you must have 5
I seen it on television, or on videocassetteas?
'. A - Oh, itc‘s a3 best-meller.
411 |(Q- I'm sure it is=.
I A ¥Yeah, I've seen it.
| 412 [O- I+ was a very good show, 20
I A- Yeah, it was a...
' 413 Q- Great acting.
A- Yeah, not up to your standards, bub pretty good.
Ie 414 [Q- Now, Maitre Tassé made the following statement in
the course of that press conference, and I have a| 25
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BRIAN MULRONWEY
AVANT DEFENSE
INTERROGATOIRE
copy of the transcript if you want to follow it. At
page 5...
oui,
"Mi, Moulroney...*®
- I guote -
" has no objection te  the
R.C.M.P. investigating the allega-
tiong made in respect of the pur-
chagse by Air Canada of Airbus air-
craft. Indeed, it is the R.C.M.P.’s
responsibility to determine when it
mugt ‘investigation’..,."
There must be an arroxr there, .. ic'ae
vinvestigate®, I presume.
“Mr., Mulroney, number two (2), has
nge objection, had no objection,
still has no objecticon to the
Department of Justice making a re-
guest of the Swiseg authorities, a
reguest for their aggistance inm in-
vegstigation, &g alleged by the
R.C.M.p. "
Wags he reflecting your position then?
Yes, indesad.

Is that still your position?

- 162 -
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A~ Yes.

Q- Do T take it that your complaint is about what is
contained in the Bwiss reguest about youw, and...?

A- My... my complaint, sir, is that thig document is a
travesty of Jjustice, and it contains countless fal- 5
gehoods about me, gravely damages my reputation, and
causaes sericus harm to my wife, and my ¢hildren, and
my family. And it ig falge and libellous.

And that ig precisely what we wanted the
Canadian Government to withdraw... we have no ob- 14
jection kto... to... to the... because 1if I... if I
could just.,. you... you asked me to read page 5 of
Mr. Tassé's statement. Here is page 5:

"But the problem wag not there. The

problem wasg Mr. Mulroney's profound 5

digagreemsnt, profound objection to

the Canadian autzhcri-ties’ gtatement

in the reguest they sent to the

Swiss authoritieg. Statements which

are unjust, inappropriate, unjusti- 2

fied, and extremely damaging to his

person, hig reputation, and his

Family.

what did I ask the R.C.M.P. to do?P

I did not ask the R.C.M.P. to end 25
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BRIAN MULRONEY

AVANT DEFENSE

INTERROGATOIRE
the Investigation. I did not re-
guest the R.C.M.P. to refrain from
making a reguest to the Swiss autho-
rities, I asked them to make the
necesggary corrections to respect Mr. 5
Mulroney’s rights. I reguestsd them
to make the appropriate corrections
to the reguest they had gent to the
Bwiss authorities. They could

either have withdrawn the original 1

o _

regquegt and substilituted a new one, a
new reguest that might have been
more regpectful of Mr. Mulroney’'s
rights, or they could have amended
the original reguest, oxr they could 5
have gsent a letter to the 8Swiss

authorities and make the necessary

correctiong. And also... also, by
apcologizing to Mr. Mulroney and his
family, The R.C.M.F., the Canadian - F
authorities, refused the regquest I
made to them on behalf of Mr.
Mulrpney. Thedr reply was that the
reguest mysgt be read as a whole, in

Its entirety."” ) 5
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BRIAN MULRONEY
AVANT DEFENSE
INTERROGATOIRE

As I say, 1f I... the object of the exercise,
¢learly, between both sides, will be to persuade a
judge... if there is a judge in the Superior Court
that thinks that thisg is fair, that this is honest,
and that this can be sustained by evidence, we will 5
be there to... to pregent our case.

Because you'ra ab... you’'re guite right, your
statement that you read, I have no problem with, Mr.
Sheppard. I wasgn‘t asking for anything beyvond the
withdrawal of & magsive libel that damaged my | W
family, and my children, and myself. That‘s all I
wanted.

I didn't want any money, I didn’t want any-
bhing. The last thing T wanted was thie document to
be made public. The document that came ouk on the | 15

eightaenth {(i8th}), that’s the last thing that I

wanted, was this document to... to ever e made
pubklic.
Berause onge it’s public... you know, sure, wa

talked this morning about people who sald, *We have | 2
confidence in you', but you and I are grown men, and
we know that oncoe this kind of... of libel, or this
kind of statement is out, the damage is there for-
ever, The damage lasts Lorever.

We'd like to withdraw, we'd like to say every- | 25
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BRTIAN MULRONEY
AVANT DEFENSE
INTERROGATOIRE

thing is forgotten, mais il y a des soupgons par-

tout, et jusgu'd la fin de mes jours, je vais étre

obligé de supporter ce gue la GRC, le gouvernement
canadien a fait & mon sujet.

418 G- This morning, I had asked you whether vou were fa- 5
miliar with the relationship betwesen Karl-Heinz
Bhreiber and Franz Jogef Strauss, and I remember
that you.,, responded and made some reference to the
compogar as well. I... I‘m mot sure T undarstood
your answer correctly this morning. i

You found out at a later date that there was
a... a relationship between Mr, Shreiber and Franz
Jogef Strauss, i1& that what you indicated this
morning?

A- Yesz, I was advised in some circumstances that Mr. | #5
Shreiber, in Alberta, when he was in Alberta, very
successfiul buginess apparently in Alberta, was. ..
had been either a representative of, or associgted
with, in some way, in some of the Strauss interegts,
I can't tell you beyond that, 20

419 Q- Is it not a fact that Frang Josgef Strauss was the

chairman of Airbus?

A- I have no idea.
420 Q- You have no idsa of who Franz Josgef Strauss is?
A~ Ok, ves, I do. 25
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BRIAN MULRONEY
AVANT DEFENSE
INTERROGATCIRE
Me GERALD TREMBLAY:
The guestion ils: "Is It not a fact that he was

chairman of Airbugpt

B I... I knew of Franz Josef Strauss; I didn’'t know
him personally, I never met him, but I knew of him 5
as the Premier of Bavaria and as a Minister of
Finance in the Federal Republic. I had no idea what
his other occupations may be.

Me CLAUDE-ARMAND SHEPPFARD:

421 | Q- Now, let’s say you've managed to intrigue me this | 1g
morning with your description of Mr. Shreiber’s
particular knowledge of the German reunification
problem or guestion.

Was it a practical familiarity, an academic
familiarity, what... what was there in his knowledge | #
that vyou, as Prime Minister of Canada, found signi-
ficant enough teoc be struck by it?

A- The kind of reactiong that yeou discern in Canadian
federalists in Quebec, when they talk mbout the pos-
gibility of separation; there was an emotional com- | 28
mitment. There was almost a visceral hope for uni-
fication,

There was the prospects of a united Germany to
do, under Chancellor Xohl in regard to building a

better Burope, that was the kind of... He neveyr | 2§
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BRIAN MULRONEY
AVANT DEFENSE
INTERROGATOIRE
passed himself off as a philosopher, or as an his-

torian, he was speaking more... much the same way as

a Canadian would about his own country.

422 |Q- 80 it wasn't an expertise, it was a commitment that
impressed you? )
Bn It was his interest... his interest and his..,. his

gincerity as a citizen, It may... it may help you

to... toe understand why... 1if you remember that
German unification was not a popular issue. Mrs.
Thatcher was firmly opposed to it. | 12

You remember the Dutch were very hostile to it.
You remember President Mitterand's comment, when he
guoted Francols Mauriac saying, "I love {dermany so
much, I think there should be two of them”.

This was a big igsgue in NATO., We took z @if- | 1§
ferent position, as did the Americans, and as d4did
the Russimns. We had different reasons. I thought
that German unification, a strong CGermany in NATO,
in the heart of Burcope, under the... under the new
tremendous straing of democracy could... could pro- | 28
duce, in alliance with France; the Franco-German
alliance could produce a brand-new Europe.

Propably a Europe that would move towards...
towards & federation, towards federalism. I was

deeply interested in the question of German unifi- | 2§
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cation, and =0 obviously we didn‘t have btoo many
frienda,

A lot of people were opposed to it, B0 ob-
vicusly I was intrigued when, from time to time,
people would write to me, oxr call me, or &peak to me
about the guestion of unification. I was very gra-
tified when Chancellor Kohl made hisg famous speech
te the Bundestay and referred to us as one of the
free countries in the world, to whom he felt a debt
of gratitude for the unification. |
I can understand that. T merely wanted to explore
the answer you gave about Shrelber’s contribution to
vour thinking 6n the subiject.

Am I not o¢orrect in saying that Shrelber's
business background was that he started off as a
road painter?

I have no idea.

You have no idea about his businesg history then?
None.

Ckay.

Beyond when I first ecame in contact with him, as I
indicated to you in the sarly eighties (80’'g), when
he appsared to be a successful busipessman in... in
Alberta. Although... although, you kmow, I wouldn’'t

have been as & son of an electrician, I wouldn‘t
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BRIAN MULRONEY

AVANT DEFENSE

INTERROGATCIRE

have been if he had been & road painter.

426 o- I'm sure.

A- Ct'ept tout 4 fait normal.

427 Q- Apart £rom the communiecations that took place by
telephone between Shreilber and yourself in November §
of nineteen ninety-£five {1995), have you had further
contacts with him in the last few months?

A- Bure.

Me GERALD TREMBLAY:

You asked that guestion this morning. 1w
B- Yeg, I...
428 Q- And you got the answer.
A- I said, "Yeg®,

Me CLAUDE-ARMAND SHEPPARD:
I don't remembey asking that but yvou may be | 1§
right.
Me GERALD TREMBLAY:
0f course, and the... the Queen Elizabeth
meating. ..
A- But alsg I got.. I told yvou, I got the document, the | 20
only... the document from... from Mr. Shreibex, that
the Canadian Government refused to give me; I got it

on the twentieth {20th) of March, nineteen ninsty-

Eive {19985).
25
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BRIAN MULRONEY
AVANT DEFENSE

INTERRCGATOIRE
Me CLAUDE-ARMAND SHEPPARD:
4289 Q- I underatood you got that from the lawsuit, as all
of us did...
A~ Yes, yes.
430 |Q- .-+ which was filed in Federal Court. 5

A- That ia right.

431 |Q- Yeah. Oh, so the copy that you obtained was sent to
you by Mr. Shreiber?

B~ No, it was not. It wag sent... I asked his lawyer,
or my lawyars asked his lawyers, "Could we get... 10
gould we get a copy?"

432 Q- But the... 8o I.., perhaps I misunderstood. When
you talked about having coffee with Mr. Shreiber at
the Queen Elizabeth, it was in the periocd subseguent
to November nineteen ninety-five (1%55)7 15

A- No. No, it wae after I left office in nineteen
ninety-three (199%3), and that’s when he told me, as
I indicated to you, that... that he was dismayed
that my Government had not allowed him to proceed
with hig desire to build this Tissen Projeat. 2g

And that‘s when he told me that he had hired
Marc lalonde to represent him, because he figured
that Mr. Lalonde could prevall upon Mr. Chrétien and
the Government to have thig dome in the East end of

Montreal. Which, by the way, had they been able to| 2§
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434

AND PURTHER DEPONENT SAITH NOT.

/ioe

BRIAN MULRONEY

AVANT DEFENSE

INTERROGATOIRE
de 1it, I,.. I... I thought it wag a good project,
and 8o I wouldn’t have been critical of anything.

He told me he hired Mr. Lalonde to do that, he
told me he was contemplating legal action against my
Government, that he had hired & prominent law firm
in Ottawa, I think Ian Scott’s law firm, very dis-
tinguished lawyer, to take action against the... the
bureaucrats in my Government who, he alleged, had
frustrated the fact that he was never able to get a
deal through., This deal.
That was ths kind of conversgation we had.

M’ hm,
He expressed the hope that Mr., Lalonde would be sug-
cessful in persuading the new Liberal Government to
agras to conditions that would enable him to proceed
with the project. That was it. But... sc I under-
stood you well, this morning. Have you had meetings
with him, since Novenmber...
No,
cos of ninety-five (185} 7

I'm moving on to ancther subject.

. T T
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L'an mil neuf cent guatre-vingt-geize (1996), le dix-

septiéme (17°% jour dAu mois d’avril,

Ma YVAN BOLDUC:
Avant gu'on recommence, maitre Tremblay, est-ce §
ques;‘ c'est peut-étre un temps propice pour ajour-
ner.., & moing gue maitre Sheppard me dise que zon
nouveau sujet est pour guelques minutes seulement.
Me JACQUES JEANSONNE:
On... 1z
Me CLAUDE-ARMAND SHEPPARD:
Ah | ¢a, je peux pasg promettrea.
Me JACQUES JEANSONNE:
+++ on pensait continuer Jjusgu’d cing heures
{5 h D0O}. 15
Me CLAUDE-ARMAND SHEPPARD:
Alors, la,..

Me YVAN BOLDUC:

Non, non, on a'est entendug, 1l&, sur...
Me JRCQUES JEANZBONNE: 20
Non, Non, ce gu'on... ©¢& gu'on a dit, ca’est

gque, , .

Me YVAN BOLDUC:

Non, mals... écoutez, malitre Jesansonne, ce...
. g'ept notre interrogatoire, n‘est-ce pas 7 25
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REPRESENTATIONS

Me JACQUES JEANSONNE:
Gui.,. oul, je Baia, maism...
Me YVAN BOLDUC:
Alors, ije comprends qu'on veut covpérer...
Me JACQUES JEANSONNE: 5
... maitre Sheppard nous a demandé - vous ave:z
dit gu’on s’'était entendus sur les heures - maitre
Sheppard nous a demandé de fixer certaines heureas,
Nousg lui avons dit gue noug n’avons pas d'objection
en autant gu'ii... gu’il puisse nous raprésenter que | 17
son horaire lul permettra de terminer 1'interroga-
toire dans les trois (3) jours alloués.
Me YVAN BOLDUC:
ca, w'est..,
Me JACQUES JEANSONNE: I5
Et spous cette condition, nous sommee bien die-
posés A sulvre vog heures, mais..., mais =ous cette

condition. Nous... &'il le faut, avons-nous d4ic

dans les lettres gue cet interrogatolre se termine
dans les trois (3} jours, pour ce faire gue nous | 20
giégeons jusgu’'d dix heures (10 h 00) le =air, nous
avons offert de le faire et nous réitérons notre
offre. |

Me YVAN BOLDUC:

Parfatit. 5
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REPRESENTATIONS

Me GERALD TREMBLAY:
On peut demander & maitre Sheppard. Est-ce gue
vousg,. .. pansez~vous en avoir encore pour longtemps 7
Me CLAUDE-ARMAND SHEPPARD:
Anjourd'hui ou...? &
Me GERALD TREMBLAY:
Non, je veux dire dans... dans le...

Me CLAUDE-ARMAND ZSHEPPARD:

Maftre Tremblay, quand j‘ai dit : "Trois
Jours*, jrail dit "Trois (3} Jourat... En général, 10
je suils plus court gue... gue plus long. Je ne vois
pag de... de raison de craindre gue...

Ma GERALD TREMBLAY:

On débhorde,
Me CLAUDE-ARMAND SHEPPARD: 75
«+. on ne finira pas. Maintenant, je ne sais
pas guelle va étre la longueur de maitre Bolduc.
Me YVAN BOLDUC:
J’imagine, maitre Tremblay, gue pour la... la
plupart des quegtions posées par maltre Sheppard | 20
pour... pour ses clients, vous alleg &tre d’accord
pour gue ¢a... ¢a compte, 21 vous voulezr, conjoin-
tement dans, ..
Me GERALD TREMBLAY:
Oui. 5
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REPRESENTATIONG

Ma YVAN BOLDUC:
Le. MO, .
Me GERALD TREMBLAY:
oui.
Me YVAN BOLDUC: ¥

... interrogatoire...

Me GERALD TREMBLAY:

Oui.

Me YVAN BOLDUC:

... et de cette Ffagon-13, on fera pas de dédou- 10
bhlements, ..

Me GERALD TREMBLAY:

Oui .

Me YVAN BOLDUC:

. sauf sous réserve de mon droit, évidemment, 15
de poser des guestions additionnelles ou les ques-
tions que... gue j’‘estime pourraient &tre posées,
méme si le sujet a 48ji 6té... et je pense, de cette
fagon-14, on wva éviter deux {2) jours additionnels
dinterrogaboire. X0

Me JACQUES JEANSONNE:

Non, neon, les... les trois (3) jours qui ont

ét& alloués ont &té alioués globalement...
Me GERALD TREMBLAY:

Aux, .. 25
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i
. REPRESENTATIONS
|
Me JACQUES JEANSONNE:
I ... 8 la défenge, aux... aux deux {2) parties.
Me YVAN BOLDUC:
l gui, mais je...
l Me JACQUES JEANSONNE: ¥
C’est trés clair.
I Me YVAN BOLDUC:
«v. de suis pas ici pour arguer avec vous,
. nalitre Jeansonne, Vous n'étes pas Jjuge encore, et |
I ce gue.., 1w
{§*adressant 4 Me Tremblay)
' Cea gue ije... Je wvoug disg, tout gimplement,
maitre Tremblay, ¢'est gue je crois gue si malitre
l Sheppard peut terminer le sien dans les deux Jours
l et demi (2%}, dans la demi-journée additionnelle, 15
je... je verral blen & faire l’'impossible pour ter-
l miner le nétre,
, Me GERALD TREMBLAY:
l Puis, s'il termine dans une demi-journée, vous
. enchainez tout de suite.,.,, En d'autres termes... 20
' Me YVAN BOLDUC:
l Clest ca.
Me GERALD TREMBLAY:
I ... Tfest un contipuum ¥
l z5
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REPRESENTATIONS

Me YVAN BOLDUC:

C'est pour ¢a gue je me suis pas objecté ou
fait de commentaires lors de voms objections, malgré
gu'en fait, c’est un peu mon interrogateoire é&gale-
ment., =sous ré&gerve, bien siir, de notre droit da 5
c¢hoisir ce gu'on veut. Voild. Alors, ceci...

Me GERALD TREMBLAY:

Blen, 1&, ¢’'est... o'est... maitre Sheppard
est... vous &tes...

Me CLAUDE-ARMAND SHEPPARD: e

Neuf heuresg..,

Me GERALD TREMBLAY:
«.. disposé,. ..
Me CLAUDE-ARMAND SHEPPARD:
... et demie (9 h 30} vendredi matin. 15
Me GERALD TREMBLAY:

Alors, c'est guol votre,.. voulez-vous conti-

nuer encore un peu ou bien si wvous voules...?
Me CLAUDE-ARMAND SHEPBRPARD:

Non, parce gue J'aborde un sujet gue je vou- | N
drais terminer et je commenceral vendredi matin &
neuf heures et demie (9 h 30).

Me GERALD TREMBLAY:

Trég bien.

{AJOURNEMENT DE LA SEANCE) 25
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CANADA
PROVINGE DE QUEBEC

BESTRICT DR YWY

COUR fgf I :!fmfpm

£ T Rdaa M ULRONSY

Ton o5 otdedd 43

.

Blaas

2t

RAAL 'vu

CONSERTEMENT RELATIF A
L ENRBGISTREMENT DES DBRPOSITIONS
C.c.p., artioclie 323
Réglement £-2% R-10
A.C. L87-73 (19373) 105 ©.0. IX 232
D 5433-83, 28 Juin 19883, article 1

Les partier, par leurs procursurg soussignds, congenktent
i ce gue lgs appareils dfenregistrement du son fournis par
AUDICTRANSCRIPT BNRG., division de Plerre Vilaire & Asscoiés
Ltée solent utiliaés dans le présente cause pour avoir 1la méme

valeur et le méme effer que s'1)

e'agigsait

d'appareils

dfenrsgistrement du son fournis par le Ministdre de la justice.
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Je, goussigné, PIERRE VILAIRE, certifie aous mon serment
d'office gue les pages gul précédent sont et contiennent la
transocription exacte et £idéle de 1'enregistrenment effectuéd par

mol-méme

Et j’ai signé,

HIERRE VILAIRE
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